

ပှၤသ့ၣ်က့ၤသးပှၤခံၣ်လွံၣ်ဂၤ THE TWENTY FOUR ELDERS

အခဲအံၤ ပကဃုသ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးပှၤသ့ၣ်က့ၤသးပှၤခံၣ်လွံၣ်ဂၤအဂ့ၢ်လၢဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၤလၢ,လံာ်
လီၣ်ဖျါ ၄:၄ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးဝးတရံးလီၢ်ပစိာ်န့ၣ်, လီၢ်ပစိာ်ခံၣ်လွံၣ်ဖျါအိၣ်ဝဲဒီးပှၤသ့ၣ်က့ၤသးပှၤက့ၤသးဒီးတၢ်က့ၤတၢ် သးဝါ,
ဒီးက့ၢ်ခိၣ်သလးထူခံၣ်လွံၣ်ဂၤ, ဆ့ၣ်နီၤလၢလီၢ်ပစိာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.”**

လံာ်စီဆုံဖိတဆာအံၤအခီပညီကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်လၢပှၤသ့ၣ်က့ၤသးပှၤခံၣ်လွံၣ်ဂၤအံၤန့ၣ်ကမ့ၢ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လဲၣ်.

အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်မနုၤဆ့ၣ်နီၤလၢလီၢ်ပစိာ်တဖၣ်န့ၣ်လဲၣ်.

အဆိကတၢ်ပဘၣ်ဟံးပသးလၢ, တၢ်လၢလံာ်တၢ်လီၢ်ဖျါတဘျီအံၤအတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ပတဘၣ်
ဟံးန့ၢ်အခီပညီဒ်တၢ်ကွဲးအသးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်တၢ်လီၢ်ဖျါ ၁:၁ န့ၣ်လီၤ.

**“ယုၣ်ဂူးခရံၣ်အတၢ်လီၢ်ဖျါလၢယွၤဟ့ၣ်လီၤအိၤ, ဒ်သးအကဒုးန့ၣ်အခုအပှၤတဖၣ်လၢတၢ်လၢအဘၣ်မၤ
အသးချ့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ, ဒီးမၤလီၤအကလူး, ဒီးဒုးန့ၣ်ဝဲလၢအခုအပှၤစီယံၤဟ့ၣ်,”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢလံာ်တၢ်လီၢ်ဖျါတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၤလၢတၢ်ဒုးန့ၣ်တၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, တၢ်
ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်တ့ၢ်လံာ်လၢလံာ်တၢ်လီၢ်ဖျါအဆၢ
ဒိၣ် (၄) အဆၢဖိ (၆) (၇) သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသးအဆၢဖိ (၄) အပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ “ပှၤသ့ၣ်က့ၤသး
ပှၤခံၣ်လွံၣ်ဂၤ” စ့ၢ်ကီးဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၤလၢတၢ်ပနီၣ်အတၢ်ကွဲးန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဒ်သးတၢ်အသးလွံၣ်ဒုအိၣ်ဝးတရံးလီၢ်ပစိာ်န့ၣ်အသး, ပှၤသ့ၣ်က့ၤသးပှၤခံၣ်လွံၣ်ဂၤစ့ၢ်ကီးဆ့ၣ်နီၤဝဲလၢ
လီၢ်ပစိာ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်ပနီၣ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.
တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်.

တၢ်လၢ, တၢ်အသးလွံၣ်ဒုအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၢ်အသးပှၤသ့ၣ်က့ၤသးပှၤခံၣ်လွံၣ်ဂၤစ့ၢ်ကီး
ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးကစၢ်ယွၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢအမ့ၢ် “ပှၤသ့ၣ်က့ၤသးပှၤ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်တမံၤလၢအသးပှၤတ့ၢ်လံာ်လၢပျါအခါ,
ဒ်ပစံးတၢ်အသး, တၢ်တမံၤလၢအဘၣ်ဃးဒီးလၢပျါလံာ်လံာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသးတၢ်လၢကစၢ်ယွၤ
စ့ၢ်ကီးအိၣ်ထီၣ်လၢပျါလံာ်လံာ်န့ၣ်အသး, အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်. ဘၣ်ဃးဒီး
တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်မၤတၢ် ၃:၂၁ န့ၣ်လီၤ.

**“အဝဲဒ်, တချးတၢ်ခဲလၢာ်ဘၣ်တၢ်မၤက့ၤအသးဒီး, မ့ၢ်ခိၣ်ဘၣ်တူၢ်လီၤအိၤ, ဒ်ယွၤဖံးဟံးဝဲလၢအဝံစီဆုံ
အထးခိၣ်လၢပျါလၢကစၢ်လံာ်လံာ်အသးန့ၣ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံတဆာအံၤမ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤလီၤ. တၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်တၢ်ဖံးအိၤ
လၢဝံစီဆုံသ့ၣ်တဖၣ်အထးခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပှၤသ့ၣ်က့သးပှၤလၢပျၢၤသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးဝံသ့ၣ်တဖၣ်လၢဘၣ်တၢ်ပၢ်ဖျါအီၤလၢလံာ်စီဆ့ၣ်အလီၤလံာ်တကၢၤတြျၢ်အပူၤအတၢ်အုၣ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤလၢအဘၣ်ဃးဒီးတၢ်စံးပၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, လၢပျၢၤ, လၢကစၢ်လံာ်လံာ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢ “ပှၤသ့ၣ်က့သးပှၤ” န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်လီၤပလိာ်တမံၤလီၤ.

လံာ်စီဆ့ၣ်တခီဘၣ်မနုၤပၢ်ဖျါဝဲလၢ “ပှၤသ့ၣ်က့သးပှၤခံဆံလွံၢ်ဂၤ” န့ၣ်လဲၣ်. ဘၣ်မနုၤအဃိလဲၣ်န့ၣ်လၢလံာ်စီဆ့ၣ်အလီၤလံာ်တကၢၤတြျၢ်အပူၤန့ၣ်ဝံစီဆ့ၣ်အိၣ်ဝဲခံဆံလွံၢ်ဂၤအဃိလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ခီဖျါလၢအထးခိၣ်အဃိ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးသးသမူလၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်သးအဃိ, အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်ပှၤသ့ၣ်က့သးပှၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အသးလၢအပှၤ (တၢ်လၢပျၢၤလံာ်လံာ်) သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ် “တၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ပှၤသ့ၣ်က့သးပှၤလီၤ.

တၢ်ကတိၤလၢဝံကျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ပှၤသ့ၣ်က့သးပှၤဘၣ်ဆၣ်, ပတဘၣ်ဟံးန့ၢ်အခိပညီလၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်အနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲစ့ၢ်ကိးဘၣ်. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤလၢဝံကျိၣ်ဒီးအခိပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်ပဃုသ့ၣ်ညါအီၤသ့ၣ်လီၤ.

ပဃုသ့ၣ်ညါအီၤသ့ၣ်လၢ, ပှၤသ့ၣ်က့သးပှၤသ့ၣ်တဖၣ်ဆ့ၣ်နီၤလၢလီၤပစိာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. “တၢ်ကတိၤ” သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလၢအရ့ဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်အပူၤပှၤကလုာ်ခဲလၢာ်ကမၤန့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဂ့ၢ်ဒီး, မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်သးခုကစီၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးဘီမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤလၢဝံကျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်, မၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤအီၤလၢဘၣ်ဃးဒီးပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကိးဂၤဒဲးအတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တချးလၢပလဲၤဆူပှၤသ့ၣ်က့သးပှၤခံဆံလွံၢ်ဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢလံာ်စီဆ့ၣ်အတၢ်ပၢ်ဖျါအပူၤန့ၣ်ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်.

“တၢ်ကတိၤ” ဖိလၢအမ့ၢ် “ဆ့ၣ်နီၤဝဲလၢလီၤပစိာ်တဖၣ်” ဒီး “ဒီးကုာ်ခိၣ်သလုးထူ” န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ပနီၣ်ဒ်လဲၣ်တခီလဲၣ်.

- လီၤပစိာ် - တၢ်ကတိၤအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်စိတၢ်ကမီၤအတၢ်ပနီၣ်တမံၤလီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ **လံာ်တၢ်လီၤဖျါ ၅:၁၃**, အသိးန့ၣ်လီၤ. **“ဆ့ၣ်နီၤလၢလီၤပစိာ် အဖိခိၣ်”**
- ကူသိးဒီးတၢ်ကူတၢ်သိးဝါ- အဝဲအခိပညီမ့ၢ်တၢ်စိတၢ်ဆ့ၣ်အတၢ်ပနီၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအဃိလဲၣ်န့ၣ်, ကစၢ်ယွၤ စံးကတိၤတၢ်လၢ အနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအဃိလီၤ.
- ဆ့ၣ်နီၤဝဲ - တၢ်ပနီၣ်တမံၤအံၤမ့ၢ်ဒ်တၢ်ခိးကွၢ်လၢတၢ်လၢ, တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ အကလၢထီၣ်ပှၤထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဝံသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ကတိၤကလၢ ထီၣ်ပှၤထီၣ်ဝဲခဲလဲၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ခိးကွၢ်လၢ အီၤတုၤခဲကနံၣ်အံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

- ဒီးကုန်ခိန်သလူးထူ - တၢ်ပနီၢ်တမံၤအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ကတိၤလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်အခါ, ကစၢ်ယွၤ အကဟုကညီၢ် ကအိၣ်ဖျါထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ.
- လီၢ်ပစိၣ်တဖၣ် - တၢ်ပနီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးဝံသ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ကတိၤလၢကတိၤဆိဝဲလၢ စးထီၣ် ဖဲတၢ်အခိၣ်ထံးလံၤလံၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အဂ့ၢ်ဒီး, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကစၢ်ယွၤ မၤလၢမၤပွဲၤထီၣ်ဝဲ တမံၤဘၣ်တမံၤ ဒီးလၢတၢ်ဆၢကတီၢ် ကိးပူၤဒဲးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်ပနီၢ်လၢဘၣ်တၢ်သ့ၣ်အိၣ်ဒီးကစၢ်ယွၤအကလုာ်ကထိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤကမၤကမၢ်စ့ၢ်ကိးအါမးလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤခံဆံလွံၢ်ဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကချုသ့ၣ်ညါဘၣ်အိၣ်တက့ၢ်.

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ (၁) တဂၤ

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ (၁) တဂၤအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ယုၤဒၤ ၁:၁၄, ၁၅** သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးစိၤဃနီၢ်လၢစိၤအၤဒၣ်အလီၢ်ခံနွံၤတဂၤန့ၣ်, ကတိၤတၢ်လၢဝံအကျိၣ်, လၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအဂ့ၢ်အကျိၣ်စ့ၢ်ကိး, ဒီးစံးဝဲဒၣ်ကွၢ်ကွၢ်, ကစၢ်ဟဲလီၤဒီးအပုၤစိၤဆံအကလးတဖၣ်, ဒ်သိးအကစံၣ်ညီၣ်ပုၤခဲလၢာ်, ဒီးကဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါပုၤလၢအတယူၤယီၣ်ဘၣ်ယွၤ, လၢအမၤဝဲအိၣ်ဒီးအတၢ်တယူးတယီၣ်ဘၣ်ယွၤ, ဒီးလၢအတၢ်ကတိၤအအာအသီခဲလၢာ်လၢပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိလၢအတယူၤတယီၣ်ဘၣ်ယွၤတဖၣ်, ကတိၤထီၣ်ဒါအိၣ်လီၤ.”

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အကျါပုၤအဝဲတဂၤအံၤမ့ၢ် ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤအဆိကတၢ်တဂၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တချုးလၢထံလုာ်ဘၢဟီၣ်ခိၣ်, မုၢ်နံၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အဆိကတၢ်တဘျီအပူၤန့ၣ်တၢ်မၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကတိၤအဝဲအံၤဘၣ်တၢ်စံးအိၣ်လၢစိၤဃနီၢ်လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအဝံအဆိကတၢ်တဂၤအံၤ “အတၢ်ကတိၤ” သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. တၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ဖဲတၢ်စံၣ်ညီၣ်အိၣ်ထီၣ်လၢပုၤခဲလၢာ်သ့ၣ်တဖၣ်အခါ ပကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်ကဟဲလီၤဒီးအပုၤစိၤဆံအကလးတဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အုၣ်အသးတမံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မၤဟးဂီၤပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်အိၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒ်သိးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကဟီၣ်ယၢ်လီၤက့ၤအသးဒီးကမၤန့ၢ်တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဆူပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအကတိၤထီၣ်ဒါအိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ (၂) ဂတဂၤ

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤခံဂတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ် ၁မိၤ၅၄၉:၁၀** န့ၣ်လီၤ.

“စိၤပၤအနီၣ်ထိးတဟးထီၣ်လၢယုၤဒၤအအိၣ်, ပုၤဟ့ၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတဟးထီၣ်ကွံာ်လၢအခိၣ်ကဆူး တုၤတၢ်မၤဃုမၤဖိးတၢ်ဟဲ, ဒီးပုၤဂီၢ်မုၢ်ကဒိကန့ၣ်အကလုာ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဃုတၢ်ဖိးအပဒိၣ်ဖးဒိၣ် (လံာ်ဝံယၢ်ဂါယၤ ၉:၆) ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်မၤဃုမၤဖိတၢ်အစိၤပၤအတၢ်ဟဲအဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဝံအတၢ်ကတိၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤတဂၤန့ၣ်အသိးလီၤ. တၢ်ကတိၤအဝဲအံၤဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယုၣ်ရှုးအလီၢ်အလၢဒီးကဟဘၣ်ဘီမုၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤအဝဲအံၤ ဘၣ်တၢ်ကတိၤအိၤလၢ စီၤယၤကိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်တဘျီ အံၤပဲၤဒီး တၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးတၢ်ကီၤတၢ်ခဲသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဃုတၢ်ဖိးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်အိၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် လၢကစၢ် ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အဃိကစၢ်ယွၤအတၢ်အာၣ်လီၤအိၤအမ့ၢ်အတီၤသ့ၣ်တဖၣ် ကအိၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ. အတၢ်ဟဲလီၤခံစုတစုအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကမၤအိၣ်ထီၣ်ကစၢ်ယွၤ အဘီအမ့ၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်တကပၤ အဂ့ၢ် န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ် ဖဲလံာ်မးသဲ ၆:၁၀ အပူၤ “ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ်မိၣ်တၢ်မၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢစ့ၢ်ကီး” န့ၣ် ကလၢထီၣ်ပဲၤထီၣ်ဝဲလီၤ. ကစၢ်ယွၤကမၤဟးဂီၤကွံာ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်စၣ်တၢ်ဒီးအတၢ်အာတၢ်သီခဲလၢာ်ဒီး ကဒုးန့ၣ် က့ၤပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ် လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အလီၤခဲတၢ်ဃုတၢ်ဖိးလၢ အမ့ၢ်အတီၤ သ့ၣ်တဖၣ်ကတုၤလီၤက့ၤ အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ဝံယရှါယၤ ၁၄:၇** န့ၣ်လီၤ.

“ပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအိၣ်ဘျီ, ဒီးအိၣ်ဃိကလံာ်ခဲလၢာ်လီၤ. သးဝံၣ်သံကျဲတီၢ်တၢ်လီၤ.

ပူၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ (၃) ကတက

ပူၤသ့ၣ်ကုသးပုၤသၢကတကအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၅မိၤရှု ၁၈:၁၅, ၁၈-၁၉** အပူၤလၢအမ့ၢ်စီၤမိၤရှု အတၢ်ကတိၤလၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်စံးပာ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

“ယွၤနကစၢ်ကဒုးဂဲၤဆၢထၢၣ်ဝဲတကလၢနဒီပုၤဝဲၢ်အကျိၤဒ်ယၤအသိးန့ၣ်, သုဘၣ်ဒီကန့ၣ် အကလုာ် အကထါလီၤ.”

“ယကဒုးဂဲၤဆၢထၢၣ်ဝဲတကလၢနဒီပုၤဝဲၢ်အကျိၤ, ဒ်နၤအသိး, ဒီးယကပာ်ယတၢ်ကတိၤလၢအထးခိၣ်, ဒီးအဝဲဒၣ်ကကတိၤတၢ်ဒီးအိၤလၢကယဲာ်တၢ်လၢယကမၤလိာ်အိၤလီၤ.”

“ဒီးတၢ်ကမၤအသးလၢဖဲဒၣ်ပူၤလၢအတဒီန့ၣ်ဘၣ်ယကလုာ်ကထါလၢအဝဲဒၣ် ကကတိၤ တၢ်လၢယမံၤတကလၢန့ၣ်ယကဃုတၢ်လၢအိၤလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, စီၤမိၤရှုအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲကတိၤတၢ်လၢအထးခိၣ်ဒၣ်ဝဲ, ဒီးစံးကတိၤတၢ် ဘၣ်ဃးဒီးဝဲတကလၢအလီၤကံးဒီး “ဒ်နၤအသိး” တကအံၤန့ၣ်ကဟဲဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

အဝဲစံးကတိၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီး“နၤ” န့ၣ်ကမ့ၢ်မၤတၢ်တကလဲၣ်. ပူၤမူၣ်စလုၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်စံးဝဲလၢအ ဝဲသ့ၣ်အဝဲမိၣ်ဟၣ်မဲးစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲစ့ၢ်ကီးဧါ.

တၢ်ဂ့ၢ်အခိၣ်ဆၢၣ်လၢအမ့ၢ် “ဒ်နၤအသိး” န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်စီၤမိၤရှုအတၢ်ကတိၤလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ န့ၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်လၢပသးပူၤန့ၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲခဲမံၤလၢအဘၣ်ဃးဒီး “ပူၤလၢအုၣ်ခိၣ်တၢ်တကဒီးပူၤမၤ ထုၣ်ဖျဲးတၢ်တက” လၢအလီၤကံးဒီးစီၤမိၤရှုန့ၣ်ကဟဲလီၤဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ပူၤအဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးလၢ အကဟဲလီၤခံစုတစုအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးစီၤမိၤရှုအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအပူၤအံၣ်ရုလးဖိဒီးကဲထီၣ်ပူၤအုၣ်ခိၣ်တၢ်တ ကလၢကစၢ်ယွၤဒီးပူၤအံၣ်စရုလးဖိအဘၣ်စၢၤအသိး, ကစၢ်ခရံၣ်စ့ၢ်ကီးကဲထီၣ်ပူၤအုၣ်ခိၣ်အသးတကလၢကစၢ် ယွၤဒီးပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. (၁တံၤမသး ၂:၅- အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤအိၣ်ဝဲတက, ဒီးလၢယွၤဒီးပူၤကညီ အဘၣ်စၢၤန့ၣ်ပူၤအိၣ်ဝဲတၢ်လီၤ.)

တၢ်လၢစီၤမိၤရှုအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ပူၤမၤထုၣ်ဖျဲးတၢ်လၢ, တၢ်စၢၤဃာ်ပူၤအံၣ်စရုလးဖိလၢကီၢ်အဲၣ်ကူပတူးအပူၤ အသိး, ကစၢ်ခရံၣ်စ့ၢ်ကီးကဲထီၣ်ပူၤမၤပူၤဖျဲးပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်လၢတၢ်ဒဲးဘးဒီးတၢ်သံအစုပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ (၄) ဂၤတဂၤ

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤလွံၣ်ဂၤတဂၤအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဝံၣ်န့ၣ်သ့ၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအထးခိၣ်အတၢ်စံးလၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၂၅မူၤအ့ၤလး ၇:၁၃ န့ၣ်လီၤ.

“အဝဲဒၣ်တဂၤန့ၣ်ကသ့ၣ်ဟံၣ်တဖျၢၣ်လၢယမံၤအဂီၢ်, ဒီးယကဒုးအိၣ်ကိၢ်ဆိကျၢၤ အဘီအမ့ၢ်အလီၢ်ပ စိၣ်လီၤစိၣ်လီၤထီၣ်လီၤ.”

လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဝံၣ်န့ၣ်သ့ၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်စံးကတိၤတၢ်လၢအထးခိၣ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစၢ်ယွၤအတၢ်လုၢ်ဟံၣ်လၢကဘၣ်တၢ်ဘီအီၤအဂ့ၢ် “တၢ်ကတိၤ” သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးဝံၣ်န့ၣ်သ့ၣ်အတၢ်ကတိၤအံၤန့ၣ်ပုၤယုၤဒၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲလၢကဘီထီၣ်တၢ်ဒီးလၢကသ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ထံၣ်န့ၣ်အီၤလၢပမဲာ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိအဝဲသ့ၣ်ဘီထီၣ်တၢ်လုၢ်ဟံၣ်ဖးဒိၣ်တဖျၢၣ်လၢတၢ်ယုၤရှုလုၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်လုၢ်ဟံၣ်တဖျၢၣ်အံၤဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤအဃိ, တၢ်အံၤန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ကစၢ်ဘၣ်အသးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢကစၢ်ယွၤစံးဝဲလၢ “တၢ်လုၢ်ဟံၣ်” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဖဲ ၁တံၤမသး ၃:၁၅ အတၢ်ကွဲးအသိးလီၤ.

“ဒ်သိးယမ့ၢ်အိၣ်ဃးဃးန့ၣ်သက့ဒီး, နကသ့ၣ်ညါလၢနဂ့ၤမၤနသးဒ်လဲၣ် ဒ်လဲၣ်လၢယွၤအဟံၣ်ပုၤ, လၢအမ့ၢ်ယွၤလၢအမူဝဲအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်, တၢ်မၢ်တၢ်တီၤအထူၣ်, ဒီးအခိၣ်ထံးလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအဟံၣ်နီၣ်နီၣ်အံၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢလၢကမ့ၢ်ဒီး, ဒ်သိးအကကဲထီၣ် “ကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်” အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၁ပုးတရူး ၂:၅ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးသ့ဝဲသ့ၣ်အံၤဒ်လၢကမူတဖၣ်အသိးန့ၣ်, ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်, ဒီးကဲထီၣ်ဟံၣ်ဘၣ်ဃးဒီးသ့ၣ်ဒီးသးန့ၣ်, ပုၤလုၢ်တၢ်အိၣ်အစီအဆုံ တကလုၢ်, ဒ်သိးသ့ၣ်ကပတ်ထီၣ်တၢ်လုၢ် ဘၣ်ဃးဒီးသ့ၣ်ဒီးသးလၢအဘၣ်ယွၤ အသး, လၢယုၣ်ရှုးခရံၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ.”

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ (၅) ဂၤတဂၤ

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤယံၢ်ဂၤတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ယီၤဘး ၁၉:၂၅, ၂၆ အတၢ်ကွဲးအသိး, မ့ၢ်ဒၣ်စီယီၤဘးအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်ကတိၤလၢကစၢ်ယွၤအကလုၢ်ကထီၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယသ့ၣ်ညါလၢယပုၤပုၤက့ၤယၤတဂၤမူဝဲ,ဒီးလၢခံက့ၤန့ၣ်ကဂဲၤဆၢထၢၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ဒီးလၢယဖံးအလီၢ်ခံန့ၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤယညၣ်အံၤဘၣ်ဆၣ်ဒီး, ယကထံၣ်ဘၣ်ယွၤလၢယဖံးယညၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, ပုၤလၢအသံတၢ်လံဝဲတဖၣ်, ကဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤဒ်သိးအကဲထီၣ်သီအနီၣ်ခိအနီၣ်ကစၢ်ဒီးလၢအတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဒ်လၢအခိၣ်ထံးအသိးအဂ့ၢ်န့ၣ်စီယီၤဘးအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤအသိးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးလီၤ. ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢကဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤဒီး, ကထံၣ်လီၤက့ၤအသးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်ကမၤအသးဒ်အံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ, စံးကတိၤတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်ယီၤဟၢၣ် ၅:၂၈ န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ကကဲထီၣ်တၢ်လီၤကမၤမၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“သ့တကမၤမၢ်လၢတၢ်အံၤအဃိတဂ့ၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤအဆၢကတီၢ်ဟဲဝဲ, လၢကယံၢ်ပုၤအိၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ခိၣ်အပူၤခဲလၢန့ၣ်, ကနၢ်ပူၤအကလုၢ်သီၣ်, ဒီးကဟဲက့ၤထီၣ်ဝဲ,”

မှားဝဲလီ၊ မှားတနံလောပုဟီဝ်ခိဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်အတၢ်ဆာထၢဉ်သမူထီဉ်က့အံၤန့ဉ်ကမ့ၢ်တၢ်လီၤကမာ
ကမဉ်လောပုအါဂၤအဂီၢ်လီၤ။

ပုၤသ့ဉ်က့သးပုၢ် (၆) ဂတဂ

ဘဉ်ဃးဒီးပုၤသ့ဉ်က့သးပုၢ်ဃုဂၤတဂၤအဂ့ၢ်န့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ **လံာ်ထါစံးထီဉ်ပတြၢ ၃၀:၅** လာအမ့ၢ်
စီၤဒၤဝံးအနီၢ်ကစၢ်ဒဉ်ဝဲစံးကတိၤတၢ်လၢအထးခိဉ်လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်ကထါသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီၤ။

**“အဂ့ၢ်ဒံအံၤ, အတၢ်သးထီဉ်အံၤအိဉ်တစီၢ်ဖိ, မ့မ့ၢ်လၢတၢ်ဘဉ်အသးအပူၤန့ဉ်တၢ်မူအိဉ်ဝဲလီၤ,
မဲာ်ထံမဲာ် နီကအိဉ်ကဆိတနၤ, မ့မ့ၢ်လၢမ့ၢ်ဆုဉ်ထီဉ်န့ဉ်တၢ်သ့ဉ်ဖုံသးညီအိဉ်ထီဉ်ဝဲလီၤ။”**

လံာ်စီဆုံတဆာအံၤစံးဘဉ်ပုၤလၢ, ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူဉ်တၢ်ဖးအပူၤန့ဉ်အိဉ်ဒီးတၢ်မၤဘျးမၤဖိဉ်ဒီး
တၢ်အဲဉ်တၢ်ကွံအဂ့ၢ်န့ဉ်စီၤဒၤဝံးအနီၢ်ကစၢ်ဒဉ်ဝဲအိးထီဉ်အထးခိဉ်ဒီးစံးပတြၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤန့ဉ်လီၤ။
တၢ်ဆာကတီၢ်ကအိဉ်ဝဲတမံၤလၢပုၤကဘဉ်အိဉ်ဒီးမဲာ်ထံမဲာ်နီလၢမ့ၢ်နၤခီဘဉ်ဆဉ်, တၢ်သ့ဉ်ဖုံသးညီကအိဉ်ထီဉ်
ဝဲလၢမ့ၢ်ဆုဉ်ထီဉ်အခါ, ဒ်ပစံးတၢ်အသးတၢ်ဂဲၤဆာထၢဉ်သမူထီဉ်က့လၢအအိဉ်ဒီးတၢ်ဆိဉ်ဂ့ၤဆိဉ်ဝါအဂ့ၢ်န့ဉ်မ့ၢ်
ဒဉ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤလၢစီၤဒၤဝံးစံးကတိၤတၢ်လၢအထးခိဉ်လီၤ။ (လံာ်မၤတၢ် ၃:၂၁-အဝဲဒဉ်, တချးတၢ်ခဲ
လၢာ်ဘဉ်တၢ်မၤက့ၤအသးဒီး, မူခိဉ်ဘဉ်တူၢ်လိာ်အီၤ, ဒ်ယွၤစံးပာ်လၢအဝဲစီဆုံအထးခိဉ်လၢပုၤလၢ လၢကစၢၤ
လံၤလံၤ အသးန့ဉ်လီၤ။)

မှားဝဲလီၤ။ ကစၢ်ယုဉ်ဂ့ၤအနီၢ်ကစၢ်ဒဉ်ဝဲစံးကတိၤတၢ်ဘဉ်ဃး, ဟီဉ်ခိဉ်တဘျီအံၤကဘဉ်တၢ်မၤက့ၤ
အီၤဆူတၢ်အသးဒီးပုၤဟီဉ်ခိဉ်ဖိခဲလၢာ်ကဲၤဆာထၢဉ်သမူထီဉ်က့အဂီၢ်န့ဉ်မ့ၢ်ဒဉ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်တိာ်ပာ်အဂ့ၢ်န့ဉ်ပက
ထံဉ်ဖဲ **လံာ်မးသဲ ၁၉:၂၈** န့ဉ်လီၤ။

**“ဒီးယုဉ်ဂ့ၤစံးဘဉ်အီၤ, ယစံးဘဉ်တဲဘဉ်သုတီတီအံၤ, ပုၤလၢအပိာ်ယခံသုဝဲသ့ဉ်, လၢတၢ်
မၤက့ၤအ သးလၢအသီအပူၤ, တုၤပုၤကညီဖိခွါအံၤကဆုဉ်နီၤလၢအလီၢ်ပစိာ်ကဟုကညီအဖိခိဉ်ဒီး,
သုဝဲသ့ဉ်အံၤ, သုကဆုဉ်နီၤမ့ၢ်ကီးလၢလီၢ်ပစိာ်တဆံခံဖျၢဉ်အဖိခိဉ်, ဒီးသုကစံဉ်ညီဉ်အံၤစရုလးအဆံခံ
ဒုဉ်န့ဉ်လီၤ။”**

ပုၤသ့ဉ်က့သးပုၢ် (၇) ဂတဂ

ပုၤသ့ဉ်က့သးပုၢ်နွံဂၤတဂၤအံၤန့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ **လံာ်တၢ်ကတိၤဒိ ၈:၂၂-၃၀** လာအမ့ၢ်စီၤပၤစီၤရ
လီၤမိၤအိးထီဉ်အထးခိဉ်ဒီးစံးကတိၤတၢ်ဘဉ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအကလုာ်သ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီၤ။

“ယွၤတုၤန့ၢ်ယၤလၢအကျဲခိဉ်ထံးလၢအတၢ်မၤလၢပုၤတဖဉ်အမဲာ်ညါလီၤ။ တၢ်ဖျုၤယၤလၢကစၢၤကစၢၤ,
လၢအခိဉ်ထံး, လၢဟီဉ်ခိဉ်တချးကဲထီဉ်ဒံးဘဉ်. ဖဲထံယိာ်ပူၤတအိဉ်ဘဉ်န့ဉ်ယအိဉ်ဖျၢဉ်, ဖဲထံထီဉ်ပာ် ပျဲဒီး
ထံတအိဉ်ဘဉ်န့ဉ်လီၤ။ လၢကစၢၢ်ကလိတချးအိဉ်ကါဒံးဘဉ် လၢတၢ်စိခိဉ်တချးအိဉ်ဒံးဘဉ်ဒီး ယအိဉ်ဖျၢဉ်,
ဖဲအတုတုဒံးဘဉ်ဟီဉ်ခိဉ်, ဒီးပုၢ်မ့ၢ်ကနၢ်ဒီးဟီဉ်ခိဉ်, အကမူဉ်အဂီၢ်ခိဉ်ထံးလီၤ။ ဖဲအကတၢ်ကတိၤမူခိဉ်န့ဉ်ယအိဉ်ဖဲ
န့ဉ်, လၢအတိၤအဝီၤလၢထံယိာ်အဖံးခိဉ်, ဖဲအပာ်ထီဉ်တၢ်အုဉ်လၢထးခိ, ဖဲအမၤကျၢၤထီဉ်ထံထီပူၤအထံထီဉ် ပာ်,
ဖဲအတနီၢ်ပီဉ်လဲဉ်နံၤဒ်သိးထံဇိၤနီၤအသုတလဲၤပူၤကွံဉ်အနံၤတဂ့ၤ, ဖဲအပာ်လီၤဟီဉ်ခိဉ်အခိဉ်ထံးန့ဉ်, ယ

အိပ်ဒီးအီ၊ ဒ်ပုၤမၤတၢ်သ့တၢ်အသိး၊ ယကဲထီၣ်အတၢ်သ့ၣ်ဖုံသးညီ တနံၤဘၣ်တနံၤ၊ ယသ့ၣ်ပီၤသးဝးလၢအ
မဲၣ်ညါတထံၣ်ဃီ၊”

လံာ်စီဆုံလၢဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢလၢအဖီခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်စံးဘၣ်ပုၤလၢတၢ်ကူၣ်သ့အခိၣ်ထံး၊ ဒ်ပစံး
တၢ်အသိး၊ တၢ်အခိၣ်ထံးအတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်စီၤပၤစီၤရၤလိၤမိၤအိးထီၣ်အထးခိၣ်လၢကစၢ်
ယွၤစံးဘၣ်အီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (VS 12)

တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအံၤန့ၣ်အခိၣ်ထံးတအိၣ်ဘၣ်အသိး၊ ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကူၣ်သ့အဝဲအံၤစ့ၢ်ကိးတမ့ၢ်ဘၣ်
ကစၢ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၤဘၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢ “တၢ်ကူၣ်သ့” အံၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်အခိၣ်ထံးလီၤ. လၢတၢ်
န့ၣ်အဃိ၊ တၢ်လၢ “တၢ်ကူၣ်သ့” အဝဲအံၤကမ့ၢ်မတၤတၢ်လဲၣ်. တၢ်စံးဆၢန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁ကရံၣ်သူး**
၁:၃၀ န့ၣ်လီၤ.

**“လၢအဝဲဒၣ်အဃိ၊ သ့အိၣ်သ့ဆိးလၢခရံၣ်အပူၤ၊ လၢအကဲထီၣ်လၢယွၤန့ၣ်လၢတၢ်ကူၣ်သ့၊
ဒီးတၢ်တီ တၢ်လိၤ၊ ဒီးတၢ်စီဆုံ၊ ဒီးတၢ်ပူၤက့ၤတၢ်လၢပဂီၢ်၊”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်သ့လၢဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်န့ၣ်
လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အခိၣ်ထံးလၢဘၣ်တၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးဃါအီၤတမံၤန့ၣ်လီၤ. (အဝဲဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်
ထီၣ်အီၤလၢကစၢ်ယွၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လၢလံာ်လီၣ်ဖျါ ၃:၁၄ ဒီးကလီးစဲ ၁:၁၃ အပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ
အတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးကစၢ်ယွၤအဂ့ၢ်)

ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်ကူၣ်သ့အတၤလဲၣ်, အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်မတၤ
တၢ်လဲၣ်န့ၣ်အဂ့ၢ်, အဝဲမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးယွၤဖိခွါလၢအိၣ်ဝဲတၢ်ဃီအဂ့ၢ်ဒီး, မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးဖဲကစၢ်ယွၤတုၤလီၤတၢ်ဘၣ်တု
သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်အပူၤန့ၣ်အဝဲစ့ၢ်ကိးအိၣ်ဒီးအဟံၣ်ကစၢ်ယွၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, လၢပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျါဒၣ်လဲၣ်
မ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၤလၢအဒိၣ်အယီၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၢ် (၈) ဂတၢ်

တၢ်လၢပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၢ်ဃိးဂတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဝံယရှါယၤ ၃၅:၈-၁၀** လၢအမ့ၢ်
ဝံယရှါယၤအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်စံးလၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးဖဲန့ၣ်ကျဲမ့ၢ်ဒီးကျဲဖိကအိၣ်, ဒီးတၢ်ကကိးအီၤလၢကျဲစီဆုံ, ဒီးတၢ်တကဆိဘၣ်တပိာ်ဘၣ်အီၤဘၣ်,
ဒီးကအိၣ်ထဲလၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်, ဒီးပုၤပိာ်ကျဲ, ဒီးပုၤလၢအတမၤလိဘၣ်တၢ်ဘၣ်န့ၣ်တဟးဖျိးကျဲန့ၣ်ဘၣ်.”**

**“ဒီးခဲယုၢ်တအိၣ်ဘၣ်ဖဲန့ၣ်ဘၣ်, ဒီးတၢ်ဒုတၢ်ဃီတပိာ်ဘၣ်အီၤ, ဒီးတအိၣ်ဘၣ်ဖဲန့ၣ်ဘၣ်.
မ့ၢ်ပုၤ ဒီးပုၤ ကုၤအသးကလဲၣ်တၢ်ဖဲန့ၣ်လီၤ.”**

**“ဒီးပုၤလၢယွၤပူၤက့ၤအီၤန့ၣ်ကဟဲက့ၤဆူစံးယိၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်သးဝံၣ်, ဒီးတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုအထူအယိာ်လၢ
အခိၣ်အဖီခိၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်ဖုံသးညီဒီးတၢ်သ့ၣ်ခုသ့ၣ်ခုကချးန့ၣ်အီၤ, ဒီးတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးဒီးတၢ်ကအုကခွါက
ဃုာ်ထီၣ်ကွံာ်ဝဲလီၤ.”**

လံာ်စီဆုံအဆၢသ့ၣ်တဖၣ် စံးဘၣ်ပုၤလၢ ကျဲသၢဘိတဘိအဂ့ၢ်ဒီး အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်
ဝံယရှါယၤ အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲစံးဝဲလၢ အထးခိၣ်ဒီးတၢ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.
မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကျဲအဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကျဲမ့ၢ်ဖးဒိၣ်တဘိလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စီတၢ်ဆုံန့ၣ်လီၤ.

ပုသွန်တဖန်လအအိမ်မူဝဲခဲကနံအံသ့တဖန်ဒီး၊ ပုသွန်တဖန်လအသံတွာ်လံဘဉ်ဆဉ် တသ့ဉ် ညါကစာ်ယွအကလုာ်ကထါဒီးအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီသ့တဖန်အဂီၢ်န့ၣ်စ့ၢ်ကီး၊ ကစာ်ယွတဂအံအိၣ်ဒီး အတၢ်ကူဉ် ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢအဂ့ၢ်န့ၣ်ပုသွန်လအဖးဘဉ်လံာ်စီဆ့တဆၢအံန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်လီၤကမၤကမၢ်အတၢ်ဆိကမိၣ်ဖး ဒိၣ်လီၤ. တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတမံအံန့ၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ၊ တၢ်သးခုကစီၣ်အဆၢကတီၢ်အပူၤပုၤခရံၣ်ဖိသ့တဖန်ကမၤန့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်ကလူၤပိာ်ထွဲဝဲအခဲလီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံန့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ လံာ်ဝံယရှါယၤ ၁၁:၁၀,၁၁ န့ၣ်ဘဉ်တၢ်မၤကံၢ်မၤကျၢအိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်လၢမ့ၢ်တနံၤန့ၣ်တၢ်ကမၤအသးလၢယံးရဲ အဂံၢ်ပာ်ဆၢထၢၣ်အသးကကဲထီၣ်သးဖိ အလၢပုၤကလုာ်သ့တဖန်အဂီၢ်လီၤ. ပုၤကလုာ်သ့တဖန်ကဃုာ်ဆူအအိၣ်ဒီး အအိၣ်ဘုးအလီၢ် န့ၣ်ကအိၣ်ဒီးအလၢ အကပီၤလီၤ.”

“ဒီးတၢ်လၢမ့ၢ်တနံၤန့ၣ်တၢ်ကမၤအသးလၢယွကယုာ်ထီၣ်အစုပုၤထီၣ်ခံဘျီတဘျီ, ဒ်သိးအကမၤန့ၢ် က့ၤအတၢ်အိၣ်လီၤတၢ်လၢအအိၣ်လီၤလဲာ်လၢအၤရှၢ, ဒီးလၢအဲၤကူပတုး, ဒီးလၢပၤဪဉ်, ဒီးလၢကူၤရှး, ဒီးလၢ ဇုၤလၢ, ဒီးလၢရံၣ်န့ၢ်, ဒီးလၢဃမၤသး, ဒီးလၢပီၣ်လဲာ်, အကီးတဖန်န့ၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့တဖန်အံန့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ်, တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤခံဘျီတဘျီလၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်အဂီၢ် လီၤ.

ပုသွန်ကုသးပုၤ (၉) ကတက

ဘဉ်ဃးဒီးပုသွန်ကုသးပုၤ ခွဲကတကအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်ဝံယံးရဲမံယၤ ၃၁:၂၉, ၃၀ လၢအ မ့ၢ်ဝံယံးရဲမံယၤအနီၢ်ကစာ်ဒဉ်ဝဲအတၢ်စံးလၢအမ့ၢ်, ကစာ်ယွအတၢ်ကတိၤသ့တဖန်လီၤ.

“တၢ်လၢမ့ၢ်နံၤတဖန်န့ၣ်ပုၤတစံးလၢဘဉ်, ဟံတဖန်အိၣ်စပံးသဉ်ဆဉ်ဒီးဖိသဉ်အမဲဆ့လီၤန့ၣ်ဘဉ်. မ့ၢ်ပုၤကသံလၢအတၢ်ဒဲးဘးဒဉ်ဝဲအပိကိးဂဲဒဲးလီၤ. ကယံာ်ပုၤလၢအအိၣ်စပံးသဉ်ဆဉ်တကကလၢလၢန့ၣ်အ မဲကဆ့လီၤ.”

လံာ်စီဆ့အံးစံးဘဉ်ပုၤလၢ,ဖဲကစာ်ယွအဘိအမ့ၢ်ကအိၣ်ထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအံအပူၤန့ၣ် ကအိၣ်ဝဲ အနံၣ်တကထီအတီၢ်ပူၤန့ၣ်တၢ်စံးညီၣ်ကအိၣ်ဝဲလၢပုၤတဂစုာ်စုာ်အဂီၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်ကအိၣ်လၢသးသ မူအထူအယိာ်အဂီၢ်န့ၣ်ဝံယံးရဲမံယၤအနီၢ်ကစာ်ဒဉ်ဝဲအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးကတိၤတၢ်လၢကစာ်ယွအကလုာ် ကထါလီၤ. (ကစာ်ယွအတၢ်စံးညီၣ်တၢ်လၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့တဖန်န့ၣ်တမ့ၢ်ဒ်သိးခဲကနံအံအတၢ်သံအဂ့ၢ် န့ၣ်ဘဉ်)

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆ့တဆၢအံးစံးဘဉ်စ့ၢ်ကီးပုၤလၢကစာ်ယွအတၢ်ကူဉ်ထီၣ်ဖးလီၤအံန့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ်လၢပုၤ ဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့တဖန်အတၢ်အိၣ်မူခံမံခဲကတြၢအံအဘျီစၢအတၢ်လီၤဆီသ့တဖန်အဂ့ၢ်လီၤ. တၢ်လီၤဆီ ကအိၣ်ဒ်လဲာ်.

လံာ်စီဆ့အတၢ်ကွဲးလၢအမၢ်, **“ဟံတဖန်အိၣ်စပံးသဉ်ဆဉ်, ဒီးဖိသဉ်တဖန်အမဲဆ့လီၤ”** န့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ်ပဟံ ဖးဒိၣ်စီအၤဒဉ်အတၢ်ဒဲးဘးအပိပုၤအါဂၤန့ၢ်သါဘဉ်တၢ်သံလၢအအိၣ်အပိ, **ဖဲလံာ်ခကရံၣ်သး ၁၅:၂၂** အ တၢ်ကွဲးသးအသး **“ဒ်ပုၤခဲလၢာ်သံဝဲလၢစီအၤဒဉ်အပူၤအသိးန့ၣ်”** လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲလီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်, ဒ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ် **“မ့မ့ၢ်ပုၤကသံလၢအတၢ်ဒဲးဘးဒဉ်ဝဲအယီုကိးဂးဒဲးလီၤ. ကယံာ်ပုၤလၢအအိၣ်စပံးသဉ်ဆဉ်တကၤလၢလၢန့ၣ်အမဲကဆုံလီၤ”** န့ၣ်အသိး, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢကမၤန့ၣ်တၢ်သံ ခံစုတစုလၢအတၢ်ဒဲးအယီုလီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢ, တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤလၢတၢ်သံအပူၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ်တၢ်ပူၤဖျဲးလၢတၢ် သံအတၢ်စံာ်ညီၣ်အဖီလၢလၢ ပုၤအါဂၤထံၣ်ဘဉ်အသိးလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ, ပုၤကိးဂးဒဲး, ဒ်ပစံးတၢ် အသိး, ပုၤတကၤစုာ်စုာ်အံၤန့ၣ်ကဘဉ်သံဝဲဒဉ်လၢအတၢ်ဒဲးဘးအယီုလီၤ. တၢ်ကွဲးတမံၤလၢအမ့ၢ်, “စပံးသဉ် ဆဉ်” န့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဒဲးဘးအဂ့ၢ်ဒီး, တၢ်ကတိၤလၢအမံၢ် “အမဲကဆုံ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ် ဒဉ်တၢ်ဒဲးဘးအလုာ်အပူၤ (တၢ်သံ) န့ၣ်လီၤ. **(လံာ်ရီုမုၢ် ၆:၂၃-အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်ဒဲးဘးအဘျးအလဲမ့ၢ်တၢ်သံလီၤ. မ့မ့ၢ်ယွၤအတၢ်ဟ့ၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်မူအထူအယီာ်လၢပကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤးအယီုန့ၣ်လီၤ.)**

ပုၤသ့ၣ်က့သးပုၢ် (၁၀) ဂတဂ

ပုၤသ့ၣ်က့သးပုၢ်တဆံဂတဂအံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **ဝံယဃးစက့လး ၂၁:၂၆-၂၇**လၢအမ့ၢ်ဝံယဃး စက့လး, အိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးကတိၤကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“ကစၢ်ယွၤစံးဒ်အံၤ, ဘီၣ်လီၤကွံာ်ခိၣ်ဖၢၣ်, ထးထီၣ်ကွံာ်ခိၣ်သလးတက့ၢ်, တမ့ၢ်လၢဘဉ်န တၢ်ဘဉ်. ပာ်ထီၣ်ထီပုၤလၢအအိၣ်ဆီၣ်လီၤ, ဒီးအိၣ်ဆီၣ်လီၤပုၤလၢအအိၣ်ထီၣ်ထီတက့ၢ်.”

“ကယကျၢ်အိထီလၢာ်, ယကကျၢ်အိထီလၢာ်, ယကကျၢ်အိထီလၢာ်အိလီၤ. ဒီးတအိၣ်လၢ ဘဉ်တုၤ ပုၤတကၤဟဲလၢအမံၢ်အတၢ်နီၢ်နီၢ်, ဒီးယကဟ့ၣ်အိလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤစံးဘဉ်ပုၤလၢ, တၢ်လၢပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်အံၤန့ၣ်ဘဉ်တၢ် ဒီလီၤအိၣ်လၢကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်အယီု, မ့ၢ်တနံၤလၢကစၢ်ယွၤကထုးကွံာ်က့ၤအတၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤဆိၣ်ဝါအဂ့ၢ်န့ၣ်ဝံ ယဃးစက့လးအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတၢ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. (ဘဉ်မနုၤအယီုလဲၣ် န့ၣ်, လုာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးအသးအိၣ်လၢ, တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအလီၢ်ပစိာ်အဖီခိၣ်န့ၣ်ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အစီ ပၤကဆုၣ်နီၣ်ဝဲဒဉ်လၢအဖီခိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်ခကွဲးနီၣ်တၢ် ၂၉:၂၃, ဒီးစီရုလီၤမိၤဆုၣ်နီၤစီပၤလၢယွၤ အလီၢ်ပစိာ်လၢအပာ်စီၤဒၤဝဲအလီၢ်, ဒီးဘီၣ်ထီၣ်ညီထီၣ်, ဒီးအံၣ်စရုလးခဲလၢာ်စ့ၢ်ဝဲအကလုာ်လီၤ.)

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဉ်ကီၢ်အံၣ်စရုလးလၢဘဉ်တၢ်ဒီလီၤအိၣ်လၢကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်တဘျဉ်အံၤ န့ၣ်, ကဘဉ်တၢ်သးကွံာ်အိၣ်ဒီး, ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤဒီးတၢ်န့ၢ်စီန့ၢ်ကမီၤအံၤန့ၣ်ကဘဉ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤဆူ ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤးလၢအကဟဲက့ၤလီၤခံစုတစုအအိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ်ဝံယဃးစက့လးအတၢ်ကတိၤလၢအံၤအကျိာ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်က့သးပုၢ် (၁၁) ဂတဂ

ဘဉ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်က့သးပုၢ်တဆံဂတဂအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်ဝဲဒၤနံးယုလး ၁၂:၁၂** လၢ အမ့ၢ်ဝဲဒၤနံးယုလးအနီၢ်ကစၢ်ဒဉ်ဝဲ, အိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးကတိၤ, ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“ပုၤလၢအအိၣ်ခိးဝဲ, ဒီးတုၤလၢတကထီၣ်သကယၤသၢဆံယံာ်န့ၣ်န့ၣ်ဘဉ်ဆိၣ်ဂ့ၤဝဲလီၤ.”

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤစံးဘဉ်ပုၤလၢ, တၢ်ဘဉ်ထွဲအိၣ်ဒီးဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးတၢ်ကတိၤလၢအမ့ၢ်တၢ်

ဆာကတီအတိအတိမာနီမာဃာသုတဖဉ်အဂ္ဂိနုဉ်စီဒါနံယုလးအိးထိဉ်အထးခိဉ်ဒီးစံးတၢ်လၢကစၢ်ယုအတၢ်ကတိၤသုတဖဉ်လီၤ. နံၤသီသုတဖဉ်အံၤနုဉ်အိဉ်စ့ၢ်ကီၤဒီးတၢ်ကမၤအသးဂုၤဂုၤဘၣ်ဘၣ်အဂ္ဂိနုဉ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤနုဉ်, ပကဃုသုညါဘၣ်အီၤလၢတၢ်မၤလိလၢအကဟဲသုတဖဉ်အပူၤလီၤ. အခဲအံၤနုဉ်ပတလဲၤဒ်ဘၣ်ဆူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၤအဂ္ဂိနုဉ်ဘၣ်. ဘၣ်မနုၤအဃိလဲဉ်နုဉ်, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤနုဉ်ပဝဲသုတဖဉ်ဒီးန့ၢ်တကဲဒ်ဘၣ်အဃိလီၤ. ပကထံဉ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ယီၤဟ့ၣ် ၁၆:၁၂ နုဉ်အသိးလီၤ.

“ယကတိၤတၢ်ဒီးသုအလီၢ်အိဉ်ဒ်းလၢအအါ, ဘၣ်ဆၣ်ဒီးခဲကနံဉ်အံၤသုဒီးန့ၢ်တကဲဘၣ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢဝံသုတဖဉ်စံးကတိၤတၢ်အံၤအဂ္ဂိနုဉ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးအိဉ်အါမးအဃိ, ပကဘၣ်မၤလိအီၤလၢတၢ်မၤလိတခါအသိးနုဉ်လီၤ. ပမ့ၢ်သုညါထဲ, တၢ်ဂ့ၢ်အံၤနုဉ်ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးကစၢ်ယုဂ္ဂုးခရံဉ်အတၢ်ဟဲခဲစုတစုအဂ္ဂိနုဉ်လၢထီဉ်ပုၤထီဉ်လဲဝဲနုဉ်လီၤ. ဝံသးစူၤခိးကွၢ်လၢဘၣ်တက့ၢ်. တၢ်ဘျးဒိဉ်မးလီၤ.

ပုၤသုဉ်ကုသးပုၢ် (၁၂) ဂတဂ

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသုဉ်ကုသးပုၢ်တဆံခံဂတဂအဂ္ဂိနုဉ်ပကထံဉ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ဝံဟီၤဂ္ဂု ၇:၈, ၁၁, လၢအမ့ၢ်, ဝံဟီၤဂ္ဂုအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအိးထိဉ်အထးခိဉ်ဒီးစံးတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယုအတၢ်ကတိၤနုဉ်လီၤ.

“အုဖရဲဉ်မၤယါယုာ်အသးဒီးပုၤကလုာ်သုတဖဉ်, အုဖရဲဉ်မ့ၢ်ကိဉ်ဘၣ်ဘၣ်တဘျီလၢတၢ်တမၤကဒါအီၤဘၣ်.”

“ဒီးအံၤဖရဲဉ်မၤသးဒ်ထီဉ်လွံာ်တဘျီအသိးလၢအသးတဖးဘၣ်. လၢအနီၢ်ဟံာ်တၢ် တအိဉ်ဘၣ်အသိးလီၤ. ကိးဝဲဆူအဲၤကူပတုး, လဲၤဝဲဆူအၤရှုာ်လီၤ.”

လံာ်စီဆုံအဆာသုတဖဉ်အံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ အုဖရဲဉ်အဂ္ဂိနုဉ်ဘၣ်တၢ်စံးအီၤလၢဝံဟီၤဂ္ဂုအထးခိဉ်လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယုအတၢ်ကတိၤနုဉ်လီၤ.

တၢ်လၢအုဖရဲဉ်အံၤနုဉ်ကမ့ၢ်မတၤတဂလဲဉ်. ဝံအတၢ်ကတိၤတခါ, အခိပညီကအိဉ်ဒ်လဲဉ်. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤနုဉ်ပကထံဉ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်ဝံဟီၤဂ္ဂု ၄:၈, ၁၄ နုဉ်အသိး, တၢ်လၢအုဖရဲဉ်အံၤနုဉ်မ့ၢ်ဒ်, စီၤယီၤသးအဖိခွါအိဉ်ခံဂအကျါ, လၢအမ့ၢ်ပုၤခံဂတဂနုဉ်လီၤ.

“ဒီးစီၤယီၤသးဟံးန့ၢ်အီၤခံဂလိာ်, စီၤအုဖရဲဉ်လၢအစုထွဲသယီၤဒီးစီၤအံၤခံၣ်စရုလးအစုထွဲ, ဒီးစီၤမနုၤဂ္ဂုလၢအစုထွဲသယီၤဒီးစီၤအံၤခံၣ်စရုလးအစုထွဲ, ဒီးဒုးသုးဘျးအီၤဆူအအိဉ်လီၤ.”

“ဒီးစီၤအံၤခံၣ်စရုလးယုာ်ထီဉ်အစုထွဲ, ဒီးပာ်ဝဲလၢစီၤအုဖရဲဉ်အခိဉ်လၢအမ့ၢ်ပုၤအဆံး, ဒီးအစုထွဲလၢစီၤမနုၤဂ္ဂုအခိဉ်လီၤ. မ့ၢ်အဆူအစုလၢတၢ်သုညါလီၤ. အဂ္ဂိဒ်အံၤ, စီၤမနုၤဂ္ဂုမ့ၢ်အဝဲာ်ကိလီၤ.”

ဘၣ်ဆၣ်လံာ်စီဆုံတဆာအံၤအတၢ်ကွဲးသးအသိး, တမ့ၢ်ထဲလၢစီၤအုဖရဲဉ်အဂ္ဂိနုဉ်ဘၣ်. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီၤပုၤတဂစုာ်ဂစုာ်အဂ္ဂိနုဉ်နီၢ်နီၢ်နုဉ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီၤလီၤ. တၢ်လၢစီၤယီၤသးအဖိခွါခံဂအံၤနုဉ်ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢပုၤခရံဉ်ဖိသုတဖဉ်အပူၤပုၤအိဉ်ဝဲခံကလုာ်လၢ, ပုၤလၢအဘၣ်တၢ်ဃုထာအီၤသုတဖဉ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲလီၤ. တၢ်အံၤကကဲထီဉ်အသးဒ်လဲဉ်နုဉ်ပကချုသုညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်.

- တာ်လာ“စီမနာရွာ” အံ့န့ၣ်မ့ၢ်ဖိဝံၣ်ကိ၊ ဒီးပထံၣ်ဘၣ်လာဘၣ်တာ်ဒိလီၤအီၤလာ၊ သိဖိလာ အစ့ၤတဖု အက့ၢ်အဂီၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်တာ်လီၣ်ဖျါ ၇း၆ န့ၣ်လီၤ.
- တာ်လာ“စီမအ့ဖရဲၣ်” အံ့န့ၣ်ဘၣ်တာ်ဒိလီၤအီၤလာ၊ ပုၤကိၢ်မ့ၢ်အက့ၢ်အဂီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လာတာ်န့ၣ်အဃိ၊ တာ်ကတိၤတဘီၤလာအမ့ၢ် **“အ့ဖရဲၣ်မ့ၢ်ကိၣ်ဘ့ၣ်ဘၣ်တဘ့ၣ်လာ၊ တာ်တမၤကဒါအီၤဘၣ်”** န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တာ်ပနီၣ်ပမံၤလာ၊ ပုၤကိၢ်မ့ၢ်တဖုလာအတအိၣ်ဒီးတာ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်ဒီးနီၣ်သးတကပၤန့ၣ်စ့ၢ်ကီးအိၣ်ဒီးတာ်ကံၢ်စာ်ဘါလာအစ့ၤသ့ၣ်တဖုန့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. လာန့ၣ်တကးဘၣ်၊ ပုၤတဖုအံၤလီၤကံၢ်ဒီး“ထီၣ်လွံၢ်တဘ့ၣ်အသိးလာအသးတဖးဘၣ်” အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ဝံၣ်ဟံၤရွာ ၇း၁၁၊ န့ၣ်လီၤ. အခိပညီန့ၣ်၊ ပုၤတဖုအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပုၤမုၢ်ကနီၤဘၣ်ဆၣ်၊ မ့ၢ်ပုၤဟးဂီၤဖိအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်မးသဲ ၂၅း၂,၃န့ၣ်လီၤ. (တာ်လာပုၤလာအယူးယီၣ်ပာ်ကဲဒီးသန့ၤအသးလာကစာ်ယွၤအကလုာ်ကထိ၊ အတာ်မ့ၢ်တာ်တီၤအပူၤသ့ၣ်တဖုန့ၣ်ဘၣ်တာ်ဒိလီၤအီၤလာပုၤမုၢ်ကနီၤသ့ၣ်တဖုလီၤ.) ဘၣ်ဃးဒီးပုၤတဖုအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ကဒီးဖဲ၊ လံာ်ဝံၣ်ဟံၤရွာ ၁၃း၁၃န့ၣ်လီၤ.

“ဖိာ်မုၢ်လာအဘၣ်ဟးဆါအတာ်ဆိးကဲန့ၣ်ကဘၣ်အီၤလီၤ. မ့ၢ်ဖိခွါတဂၤလာအကူၣ်တာ်တသ့ဘၣ်. မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်ဒ်န့ၣ်ဒီးတအိၣ်ယံာ်ဘၣ်လာဖိသ့ၣ်ဘၣ်ဖျါအလီၤပူၤဘၣ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကဘၣ်ခီကံၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အတာ်ထူးဃာဒီးအတာ်တကဆဲးကဆီ၊ အတာ်ဘၣ်အာဘၣ်သီသ့ၣ်တဖုဒီးဆူ တာ်ကဆဲးကဆီအပူၤန့ၣ်ကမ့ၢ်တာ်ကီတာ်ခဲန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဝံသ့ၣ်တဖုအတာ်စံးတာ်ကတိၤလီၤ. လာတာ်န့ၣ်အဃိဝံၣ်ဟံၤ ရွာအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတာ်ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ၊ ဒ်ပစံးတာ်အသိး၊ ကတိၤတာ်လာဝံအကူၣ်အအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် “ပုၤကိၢ်မ့ၢ်တဖုအံၤအတာ်လီၤအိၣ်လီၤဆိး” အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ (၁၃) ဂၤတဂၤ

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤတဆံသၢဂၤတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ယီၤအုလး ၂:၂၈ လာဝံယီၤအုလးအနီၣ်ကစာ်ဒၣ်ဝဲအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတာ်လာကစာ်ယွၤအတာ်ကတိၤသ့ၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတာ်ကမၤအသးလာအလီၤခဲန့ၣ်၊ ယွၤစံးဝဲဒၣ်၊ ယကလူလီၤကံၢ်လီၤယသးလာကယံာ်တာ်ညၣ်ခဲလာ် အလီၤ၊ ဒီးသုသးပုၤတဖုကမံၤမိာ်တာ်မံၤမိာ်လီၤ. ဒီးသုဖိခွါတဖုကထံၣ်တာ်လာညါဒိ,”

လံာ်စီဆုံတဆာအံၤစံးဘၣ်ပုၤလာ၊ ဝံယီၤအုလးအနီၣ်ကစာ်ဒၣ်ဝဲအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးကတိၤတာ်ဘၣ်ဃးဒီး၊ ဖဲအနံၣ်တကထီအတီၢ်ပူၤ၊ ကစာ်ယွၤကလူလီၤကံၢ်လီၤအသးလာကယံာ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလာ်အလီၤလာတာ်မ့ၢ်တာ်တီၤအတာ်ဘၣ်ထွဲလာအမ့ၢ်သးစီဆုံန့ၣ်လီၤ. (ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ယီၤဟၣ် ၁၅း၁၆န့ၣ်လီၤ)

လံာ်ဝံယီၤအုလး ၂:၂၈ အံၤန့ၣ်တလီၤပလိာ်ဘၣ်အသးဒီးဝံယီၤအုလး၂:၂၉ လာအမ့ၢ် “ဒီးလာမုၢ်နံၤတဖုန့ၣ်ယကလူလီၤကံၢ်လီၤယသးလာသုကုာ်ပိာ်မုၢ်ဒီးသုကုာ်ပိာ်ခွါအလီၤလီၤ” န့ၣ်လီၤ. (တာ်သးခုကစီၣ်အဆာကတီၢ်အပူၤပုၤလာအယူးယီၣ်ပာ်ကဲဒီးသန့ၤအသးယွၤအကလုာ်ကထိဒီးအတာ်မ့ၢ်တာ်တီၤသ့ၣ်တဖုလာအမ့ၢ်တာ်အိၣ်ဖိၣ်တဖုအဖိခိၣ်) ကစာ်ယွၤကလူလီၤကံၢ်လီၤအသးဆူ စီၤခဲစီၤအဖိခိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်တာ်အဒိတခါလာအမ့ၢ် (လံာ်ပုၤစံးညီၣ်ကီၢ် ၆:၃၇-၄၀) အပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ.

“ကွက်ကွက်၊ ယကဟ်လီၤသိအဆူၣ်တလိၣ်လၢကြီၢ်ပူၤလီၤ. ပစီၤထံၣ်မ့ၢ်အိၣ်ထဲလၢသိအဆူၣ်တလိၣ် အ လီၤဇီၤ, ဒီးဃုဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်ခဲလၢာ်အဖီခိၣ်ဒီး, ယကသ့ၣ်ညါလၢနကအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအံၣ်စ့လးလၢ ယစုပူၤ, ဒ်နစံး တၢ်အသိးန့ၣ်လီၤ.”

“ဒီးတၢ်မၤအသးဒ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးမ့ၢ်ဆူၣ်ထီၣ်န့ၣ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်ဂီၤဂီၤ, ဒီးစံၢ်သိအဆူၣ်တလိၣ်ဒီးဝံၣ်လီၤ ကွံၣ်ပစီၤထံၣ်လၢသိအဆူၣ်တလိၣ်အပူၤန့ၣ်ပွဲၤသလၢတဖျၢၣ်လီၤ.”

“ဒီးစီၤကံးဒဇိၣ်စံးဘၣ်ယွၤ, မ်နသးထီၣ်အသုတကဲၤထီၣ်ဘၣ်ယၤတဂ့ၤ, ယကကတိၤတၢ်ထဲတဘီ အံၤ, ဒုးမၤကွၢ်ယၤလၢနထဲတဘီအံၤလၢသိအဆူၣ်တလိၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. မ်တၢ်ဃုထဲလၢသိအဆူၣ်တလိၣ်အလီၤ ဇီၤန့ၣ်ဒီးပစီၤထံၣ်အိၣ်ဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်ခဲလၢာ်တက့ၢ်.”

“ဒီးလၢမ့ၢ်တနံၤန့ၣ်ယွၤမၤဝဲဒ်န့ၣ်, ဒီးတၢ်ဃုထဲလၢသိအဆူၣ်တလိၣ်ဇီၤ, ဒီးပစီၤထံၣ်အိၣ်ဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ် န့ၣ်ခဲလၢာ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. စီၤကံးဒဇိၣ်စံးဘၣ်ကစၢ်ယွၤလၢ, လၢအဝဲအဃိ, ပုၤအံၣ်စ့လးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကမၤန့ၢ်တၢ်အုၣ် က့ၤခိၣ်က့ၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်လီၤ, တမ့ၢ်လီၤန့ၣ်မၤကွၢ်ကစၢ်ယွၤလၢတၢ်ပနီၣ်ခံမံၤအံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃး ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်, ပအိၣ်ဒီးတၢ်မၤလိဖးဒိၣ်လၢအဂ့ၢ်တမံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပစီၤထံ - ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ထါစံးထီၣ်ပတြၢၤ၁၃၃:၂, ၃ အသိးဘၣ်တၢ်မၤကံးမၤကျၢၤအီၤလၢအမ့ၢ် ကစၢ်ယွၤအသးစီဆုံန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်လုၢ်ဒိၣ်ပူၤဒိၣ်အိၣ်လၢအခိၣ်လၢအယွၤလီၤဟံၢ်လၢအခၢ်ဆူၣ်, စီၤအဟရိၣ်အခၢ် ဆူၣ်, လၢအယွၤလီၤဟံၢ်လၢအဆူၣ်အခိၣ်ထံးအသိးန့ၣ်, မၤသးဒ်ကစၢ်ဃုၤရမိၣ် “အပစီၤထံ” လၢအလီၤဘၣ်လၢစံးယိၣ်အကစၢ်ကလိၣ်အလီၤအသိးန့ၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤမၤလိၣ်တၢ် ဆိၣ်ဂ့ၤ, တၢ်မူအထူအယိၣ်ဖဲန့ၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢ“ပစီၤထံ” န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်သးစီဆုံအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်ပနီၣ်ခံ မံၤလၢအဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤအိၣ်ခံမံၤလၢသးစီဆုံအတၢ်လူလီၤဂံၢ်လီၤခံမံၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ် ဟံၣ်ဖျါအီၤပစီၤထံအတၢ်မၤကွၢ်န့ၣ်လီၤ.

(၁) တၢ်လၢတၢ်မၤကွၢ်တၢ်တၢ်တမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, “ပစီၤထံမ့ၢ်အိၣ်ထဲလၢသိအဆူၣ်တလိၣ်အလီၤ ဇီၤ, ဒီးဃုဝဲ လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ခဲလၢာ်အဖီခိၣ်” န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်အကဒုဘၣ်ဃးဒီး, ဖဲတၢ်သးခုကစီၣ်အ ဆၢကတီၢ်အပူၤန့ၣ်, သးစီဆုံဘၣ်တၢ်လူလီၤဂံၢ်လီၤအီၤဆူ, ပုၤစုၤဂၤအဖီခိၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ် ဖျိၣ်တဖုအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (လံာ်ဝံးယိၣ်အလး ၂:၂၉)

(၂) တၢ်မၤကွၢ်ခံမံၤတမံၤလၢအမ့ၢ်, “မ်တၢ်ဃုထဲလၢသိအဆူၣ်တလိၣ်အလီၤဇီၤန့ၣ်ဒီးပစီၤထံ အိၣ်ဝဲလၢ ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်ခဲလၢာ်တက့ၢ်.” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်အကဒုဘၣ်ဃးဒီး, အန့ၣ်တကထီၣ်အ တီၢ်ပူၤလၢ အကဟဲ န့ၣ် သးစီဆုံအတၢ်လူလီၤဂံၢ်လီၤအံၤန့ၣ်ကအိၣ်ထီၣ်လၢအပူၤန့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. တၢ်ဃုထဲလၢသိအဆူၣ်တလိၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, ပုၤတကလုၢ်လၢအထီၣ်ဒါသးစီဆုံအတၢ်လူလီၤဂံၢ်လီၤဒီး, မၤတၢ်ဒဲးဘးဒ်အသးအိၣ်ဝဲအသိးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဝံးယဂျါယၤ ၂၆:၁၀ အပူၤ န့ၣ်လီၤ.

“ပုၤတတီၤတလီၤဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖျိၣ်ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, တမၤလိၤဘၣ်တၢ်တီၤတလီၤဘၣ်. လၢတၢ်လီၤအကီၢ် ပုၤန့ၣ်ကမၤတၢ်ဒၢက့ၣ်ဒၢကူဒီးတထံၣ်ဘၣ်ယွၤအကဟုၤကညီၢ်ဘၣ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ကမ့ၢ်ပုၤတဖုၤလၢကဘၣ်ထံၣ်တၢ်ဒီးတၢ်သံခဲတစုၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၢ် (၁၄) ဂၤတက

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၢ်တဆံၣ်လွံၢ်ဂၤတကအံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဧၤမိၣ် ငြး၁၃**, လၢဝဲဧၤမိၣ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတၢ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“ကွၢ်ကွၢ်, ယွၤစံးဝဲဒၣ်, မ့ၢ်န့ၣ်တဖၣ်ကဟဲလၢပုၤထဲၣ်တၢ်ဖိတချးန့ၢ်ပုၤကူးတၢ်ဖိ, ဒီးပုၤလၢအယီၢ်လီၤစပံးသၣ်, ပုၤလၢအဖဲတၢ်ချံ, ဒီးကစၢ်ကလိကဒုးလီၤစီၤစပံးထံအသိ, ဒီးတၢ်ဖိခိၣ်ခဲလၢာ်သပုၢ်လီၤကွံာ်ဝဲလီၤ.”

လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ဝဲဧၤမိၣ်အတၢ်ကတိၤဘၣ်ဃးဒီးပုၤထဲၣ်တၢ်ဖိဒီးပုၤကူးဘုဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အခိပညီကမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

ပုၤကူးဘုဖိ - တၢ်လၢပုၤကူးဘုဖိအံၤန့ၣ်အခိပညီမ့ၢ်ဒၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ, တၢ်သ့ၣ်ဝံၤ အသး ဒီးတၢ်သူအသးလၢ တၢ်တီၤတလီၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဘုသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျိၣ်အီၤလၢ, တၢ်သးခုကစီၣ်အဆၢကတီၢ်အပူၤန့ၣ်, တၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢအမ့ၢ်, “တၢ်ကူးတၢ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အဒိအတဲာ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤထဲၣ်တၢ်ဖိ - ဘၣ်ဃးဒီးပုၤထဲၣ်တၢ်ဖိအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်မးသဲ ၁၃:၃၈ အတၢ်ကွဲးသးအသိး, “စံာ်ဧၤပုၤဧၤန့ၣ်, မ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်” န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, စံာ်ဧၤ ပုၤဧၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်အီၤဒ်သိးတၢ်ပနီၢ်တမံၤလီၤ. ဒ်သိးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကတူၢ်လိာ်, ကစၢ်ယွၤအကလုာ်ကထိၤလၢ အမ့ၢ်တၢ်ချံလၢအဂ့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်, ကဘၣ်ထဲၣ်တၢ်လၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်, အသးကံာ်ပုၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကဘၣ်ဘျီကုၤပုၤဟီၣ်ခိၣ် ဖိအတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်အယိ, ကကဲထီၣ်တၢ်ဖျိၣ် တၢ်ယာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ် ဖဲလံာ်မးသဲ ၂၄:၂၁ န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ ကစၢ်ယုၣ်ရှုး အတၢ်ကတိၤအသိးလီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, အခါဖဲန့ၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ဖးဒိၣ်ကအိၣ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးလၢဟီၣ်ခိၣ်ကဲထီၣ်သီတုၤခဲကန့ၣ်အံၤ, တအိၣ်ဘၣ်နီတခိၣ်ဘၣ်. ဒီးလၢခံလၢလၢာ်န့ၣ်, တအိၣ်ထီၣ်လၢဘၣ်ဝဲဘၣ်.”

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢလၢအမ့ၢ်“ပုၤထဲၣ်တၢ်ဖိကချးန့ၢ်ပုၤကူးတၢ်ဖိ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်, တအိၣ်စဲၤခဲဝဲဒီး, တၢ်မၤဝံၤတခါဒီး, တၢ်မၤလၢခံတခါန့ၣ်လူၤပိာ်ထွဲဝဲအံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ်, “ကစၢ်ကလိကဒုးလီၤစီၤစပံးထံအသိ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤအခိပညီကအိၣ်ဒ် လဲၣ်. လၢ NIV လံာ်စီဆုံအံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ “စပံးထံအသိ” စ့ၢ်ကီးလီၤ.

ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်အခုအခါလၢအကဟဲသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်, တၢ်သ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤလၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအကလုာ်ကထိၤအံၤန့ၣ်ကလုာ်ဘၢကွံာ်, တၢ်ကူၣ်သ့ကူၣ်ဘၣ်အတၢ်သ့ၣ်ညါ, မူခိၣ်ကလံၤသီၣ်ဂီၤ

အတော်ကုန်သွယ်ကုန်ဘဏ်အတော်သွပ်ညါ၊ ဒီးတော်ကုန်သွယ်ကုန်ဘဏ်အကလုာ်ကလုာ်တဖၣ်အတော်သွပ်ညါန့ၣ်ဒီး၊ ကအိၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲကယီကယီလာပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသွပ်တဖၣ်အပူၤလီၤ.

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ (၁၅) ဂတဂ

ဘဏ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ၊ တဆံယံၣ်ဂတဂအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဏ်ဖဲ၊ **လံာ်စီၤခါၤဒါၤဒယၤ ၁:၂၁** ဒီး၊ တံာ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်၊ စီၤခါၤဒါၤဒယၤအိၣ်ထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတံာ်ဘဏ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတံာ်ကတိၤန့ၣ်လီၤ.

“ဒီးပုၤအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတံာ်တဖၣ် ကဟဲထီၣ်လာ ကစၢ်စံယိၣ်အလီၤ၊ ဒ်သိးအကစံၣ်ညီၣ် ဇုၤဒါၤ အကစၢ်၊ ဒီးဘီၤမုၢ်မုၢ်န့ၣ် ကဟဲထီၣ်ယွၤအဝဲလီၤ.”

လံာ်စီၤဆံဖိတဆာအံၤစံးဘဏ်ပုၤလာ “ဒီးပုၤအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတံာ်တဖၣ်ကဟဲထီၣ်လာကစၢ် စံယိၣ်အလီၤ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်အခီပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်. တံာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်၊ ကစၢ်ယုၣ်ရှုးလာအအိၣ်ဒီးတံာ်ကဟုကညီၣ်တဂၤအံၤန့ၣ်၊ အိၣ်ဒီးအဝဲအတံာ်အိၣ်ဖျိၣ်၊ ဒ်ပစံးတံာ်အသိး၊ ပုၤလာအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတံာ်တဖၣ်၊ ပထံၣ်ဘဏ်အဝဲသ့ၣ် လာကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်ကဘဏ်တံာ်မၤအိၣ်ထီၣ်အီၤလာမူခိၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဏ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တံာ်လာကစၢ်စံယိၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်၊ မူခိၣ်ဘီမုၢ်အတံာ်ဘဏ်ထွဲအပဒိၣ်အမံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘဏ်လီၤ. (၂ပးတရူး ၃:၁၃, မူခိၣ်အသီ, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အသီ, ဖဲတံာ်တီတံာ်လီၤအိၣ်ဝဲဆိးဝဲလာအပူၤန့ၣ်လီၤ.) တံာ်လာ, တံာ်ကတိၤဖိတဘီလာအမုၢ်, “ပုၤအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတံာ်တဖၣ်” အံၤန့ၣ်ဘဏ်တံာ်ပာ်ဖျါအီၤလာအဘဏ်ဃးဒီးပုၤကမုၢ်အယိ, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤလာအိၣ်ဒီးတံာ်ကဟုကညီၣ်လာအမုၢ်တံာ်အိၣ်ဖျိၣ်အမိၢ်ပုၤ, ပုၤ (၁၄၄၀၀၀) ဒီးပုၤအခိၣ်တဂၤလာအမုၢ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ (၁၆) ဂတဂ

တံာ်လာပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ၊ တဆံဃုဂတဂအံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘဏ်ဖဲ၊ **လံာ်ယီၤနါ ၄:၁၀, ၁၁** န့ၣ်ဒီး၊ တံာ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်စီၤယီၤနါအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအိၣ်ထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတံာ်လာကစၢ်ယွၤအကလုာ်န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယွၤစံးဝဲဒၣ်, နသးလီမာ်တီလာနတမၤဘဏ်တံာ်လာအဂီၢ်ဘဏ်, လာနတဒုးဒိၣ်ထီၣ်ဘဏ်, လာအမဲထီၣ်လာမုၢ်တနၤဖိ, ဒီးဟးဂီၤလာမုၢ်တနၤဖိလီၤ. ဒီးနံၤန့ၣ်, ဝုၢ်ဖးဒိၣ်တဖျၢၣ်န့ၣ်, ဖဲပုၤလာ အတသ့ၣ်ညါအစုထွဲ ဒီး အစုစုၣ်အဆာဘဏ်, အိၣ်ဝဲ တကလးအဘျီတဆံခံဒီး အဘျဲၣ် ဒီးဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိ အဒါအါကလဲာ်န့ၣ်ယဲဒၣ်အံၤယတသးလီၤဘဏ်အီၤဘဏ်ဧါ.”

လံာ်စီၤဆံဖိတဆာအံၤစံးဘဏ်ပုၤလာ, ကစၢ်ယွၤအတံာ်သးကညီၣ်အိၣ်ထီၣ်လာ, ဝုၢ်နံၤန့ၣ်, အပူၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် စီၤယီၤနါအိၣ်ထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတံာ်လာကစၢ်ယွၤအတံာ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

တံာ်လာဝုၢ်နံၤန့ၣ်အဖီခိၣ်တံာ်မၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တံာ်ဒ်လဲၣ်.
ဘဏ်ဃးဒီးပုၤဝုၢ်နံၤန့ၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, လံာ်စီၤဆံအတံာ်ပာ်ဖျါန့ၣ်အိၣ်ဒ်အဖီလာ်အသိးလီၤ.
“ဖဲပုၤလာအတသ့ၣ်ညါအစုထွဲဒီးအစုစုၣ်အဆာဘဏ်,” တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီၤဆံအတံာ်ကတိၤဖိလာအမုၢ်, စုထွဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တံာ်သ့ၣ်ညါတံာ်မုၢ်တံာ်တီ (လာအဘဏ်) ဒီးတံာ်လာစုစုၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တံာ်သိၣ်တံာ်သီလာအကမာ် (တံာ်ကမာ်) သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လာ, အအိၣ်

လာတံသ့ၣ်ညါကမၢ်တၢ်အပူၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးအတသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အကလုာ်ကထါသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်၊ မ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ပလီၤပုၤတၢ်ဒ်လဲၣ်တဖၣ်န့ၣ်လဲၣ်. မ့ၢ်ဒ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ, ခဲလၢာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ဝံ ယရှါယၤ ၆၀:၂ န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်ခဲးကလုာ်ဘၢဟီၣ်ခိၣ်, ဒီးတၢ်ခဲးသူပုၤကလုာ်တဖၣ်လီၤ. မ့ၢ်ယွၤကထီၣ်ဘၣ်န့ၣ်, ဒီး အလၢကပီၤကအိၣ်ဖျါလၢနလီၤလီၤ.”

လံာ်စီဆုံဖိတဆာအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, တၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအံၤ, တၢ်ခဲးလုာ်ဘၢအီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်ကပီၤအဂ့ၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစၢ်ယွၤအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်န့ၣ်တၢ်တသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤဘၣ်. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒ်မုၢ်ကီၤလံာ်စ့ၣ်တၢ်အတၢ်မၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၂ကရံၣ်သ့း ၄:၄** န့ၣ်လီၤ.

“လၢအဝဲသ့ၣ်အပူၤ ဟီၣ်ခိၣ်အကစၢ်မၤခဲးပုၤလၢအတၢ်တန့ၣ်ဘၣ်အသး, ဒ်သိးခရံၣ်လၢအမ့ၢ်ယွၤ အက့ၢ်အဂီၤတဂၤန့ၣ်အလၢကပီၤ, အတၢ်သးခုကစီၣ်အတၢ်ကပီၤ, သုတကပီၤထီၣ်ဘၣ်အီၤတဂ့ၤလီၤ.”

မ့ၢ်ကီၤလံာ်စ့ၣ်တၢ်မၤတၢ်ခဲးသ့ၣ်တဖၣ်သ့ဒ်လဲၣ်. တၢ်ခဲးဆၢန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဝံယရှါယၤ ၅:၂၀** အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“ပုၤလၢအကိးတၢ်အလၢတၢ်ဂ့ၤ, ဒီးတၢ်ဂ့ၤလၢတၢ်အၢ, လၢအပာ်တၢ်အခဲးလၢတၢ်ကပီၤ, ဒီးတၢ်က ပီၤလၢတၢ်ခဲး, လၢအပာ်တၢ်ခဲးလၢတၢ်ဆၢ, ဒီးတၢ်ဆၢလၢတၢ်ခဲးန့ၣ်ဘၣ်အဖီၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်စ့ၣ်တၢ်အံၤန့ၣ်မၤကဒါပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အမဲၣ်ဒီး, တၢ်လၢအကမၢ် သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အသိး, ဒီးတၢ်လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အံၤန့ၣ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢတၢ်ကမၢ် အသိးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဒ်သိးကစၢ်ယွၤသးလီၤက့ၤပုၤတၢ်နံၤန့ၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အသိး, ကစၢ်ယွၤစ့ၢ်ကိး, ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်တုၤလီၤ ဘၣ်အခါန့ၣ်ကအိၣ်ဒီးတၢ်သးကညီၤတၢ်ဆူပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်အဂီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ အတၢ်ရဲၣ်တၢ် ကျဲၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်က့ၤသးပုၤ (၁၇) ဂတဂ

တၢ်လၢပုၤသ့ၣ်က့ၤသးပုၤတဆံၣ်န့ၣ်ဂတဂအံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်မံကၤ ၄:၁, ၂**န့ၣ်ဒီး, တၢ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ဝံမံကၤအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲ, အိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးလၢမ့ၢ်နံၤအလီၢ်ခံတဖၣ်န့ၣ်တၢ်ကမၤအသးလၢယွၤ အဟံၣ်အကစၢ်န့ၣ်ကအိၣ်ကံၢ်ဆိးကျၢၤ လၢက စၢ်ဒ်ခိၣ်, ဒီးကဘၣ်တၢ်ပာ်အီၤထီၣ်ထီၣ်န့ၣ်တၢ်စီၣ်ခိၣ်တဖၣ်, ဒီးပုၤဂီၢ်မ့ၢ်ကယွၤလီၤဝဲဆူအအိၣ် လီၤ.”

“ဒီးပုၤအါကလုာ်ကလဲၤဒီးစံးဝဲ, ဟဲ, လဲၤထီၣ်သကိးဆူယွၤအကစၢ်, ဆူစီၤယၤကိာ်အကစၢ်အဟံၣ် န့ၣ်တက့ၢ်. ဒီးကနဲၣ်လိပုၤလၢအကျဲတဖၣ်, ဒီးပကပိာ်အကျဲဇိကပူၤဇိကလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, လၢစံယိာ်အပူၤန့ၣ် တၢ်သိၣ်တၢ်သိကလဲၤထီၣ်, ဒီးယွၤအကလုာ်ကထါလၢယရူၤလ့ၣ်အပူၤလီၤ.”

လံာ်စီဆုံဖိတဆာအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, ဘီမ့ၢ်တဘျီလၢအပုၤဒီးတၢ်ကဟုကညီၢ်အံၤန့ၣ်အပူၤ, ပုၤဂီၢ်မ့ၢ် သ့ၣ်တဖၣ်ကယွၤလီၤဝဲဆူအအိၣ်ဒီးကစံးဝဲ, ဟဲ, လဲၤထီၣ်အသိးဆူယွၤအကစၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ဒ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်

ဒ်အသးအိၣ်အသိးန့ၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ဝံမံကၢအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲစံးတၢ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤတၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.
ဒ်န့ၣ်အသိး, ပှၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအပူၤခဲလၢာ်အံၤန့ၣ်ကအိၣ်ဒီးတၢ်သးဆူၣ်ဒီး
တၢ်ဒိကန့ၣ်တၢ်ဒီး, ကစံးဝဲ “ကနဲၣ်လိပှၤလၢအကျဲတဖၣ်, ဒီးပကပိာ်အကျဲဇိကပူၤဇိက” န့ၣ်လီၤ.

ပှၤသ့ၣ်ကုသးပှၢ် (၁၈) ဂတဂၤ

တၢ်လၢပှၤသ့ၣ်ကုသးပှၢ်တဆံးဃိးဂတဂၤအံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်နုၤယျုာ် ၁:၁၅** န့ၣ်ဒီး, တၢ်အံၤ
န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပှၤအုလကိၤရှးဖိစိးနုၤယျုာ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤ
သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**“ကွၢ်ကွၢ်, ပှၤအခိၣ်လၢအစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်သးခုကစီၣ်, လၢအစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဃု
တၢ်ဖိးန့ၣ်အိၣ်ဝဲ လၢကစၢ်ကလိလီၤ. ယူၤဒၤဇၢ, တီၢ်န့ၣ်နတၢ်မၤဘျီအနံၤတဖၣ်, မၤဘျီတၢ်လၢ
နဆိၣ်လၢနကမၤဘျီတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပှၤအတၢ်ခိၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်ဘၣ်. ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်တဲာ်ကွၢ် လၢာ်လုၤ
တက့ၤလီၤ.”**

လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်, “ပှၤအခိၣ်” (The feet of Him) အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်စိးနုၤယျုာ်အိးထီၣ်အထး
ခိၣ်ဒီးစံးတၢ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤလီၤ.

တၢ်ကတိၤတဘီလၢအမ့ၢ် “ပှၤအခိၣ်” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်.

လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်ဖိတဖျၢၣ်လၢအမ့ၢ် “ပှၤ” (Him) အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲဒီး, “ပှၤအခိၣ်”
သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အမိၢ်ပှၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး “တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖု” န့ၣ်လီၤ. ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, အတၢ်
မၤန့ၣ်ကဘၣ်မၤဝဲလီၤဆီဒၣ်တၢ်ကဘၣ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်ကထိလၢမ့ၢ်နံၤခံက
တၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ကဘၣ်မၤကတၢ်စ့ၢ်ကီး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအနီၣ်ဂံၢ်ကလၢထီၣ်ပှၤထီၣ်အဂီၢ်လီၤ.

ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကဘၣ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်သးခုကစီၣ်န့ၣ်ဆူကစၢ်ကလိအဖိခိၣ်
သ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘျီညါအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပှၤသ့ၣ်ကုသးပှၢ် (၁၉) ဂတဂၤ

ဘၣ်ဃးဒီးပှၤသ့ၣ်ကုသးပှၢ်, တဆံးခွဲဂတဂၤအံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဃးကွၢ် ၂:၁၄** န့ၣ်ဒီး,
တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဝဲဃးကူးအနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ, အိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤန့ၣ် လီၤ.

**“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဟီၣ်ခိၣ်ကပှၤထီၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါယွၤအလၢကပီၤ, ဒ်ထံလုာ်ဘၢပီၣ်လဲၣ်အသိး
န့ၣ်လီၤ.”**

လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤစံးဘၣ်ပှၤလၢ, ဟီၣ်ခိၣ်ကပှၤထီၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါကစၢ်ယွၤအလၢကပီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်
ဒၣ်ဝဲဃးကူးအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတၢ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ်, “တၢ်သ့ၣ်ညါယွၤအလၢကပီၤ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ကတိၤဖိလၢ အဒိၣ်ယိာ်
န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢ, “ယွၤအလၢကပီၤ” န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. ဒ်သိးပကနာ်ပာ်အီၤအဂီၢ်န့ၣ်, ပကချုၤသ့ၣ်ညါ
အီၤလၢ, **လံာ်၂ဖိၤရှု ၃၃:၁၈, ၂၂**အပူၤန့ၣ်တက့ၢ်.

“ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ဒုးထံၣ်ဘၣ်လၢယလၢနလၢကပီၤတက့ၢ်.”

“ဒီးတၢ်မၤအသးလၢယလၢကပီၤလဲၤပူၤကွၢ်အဖၢမုၢ်ဒီး, ယကပၢ်နၤလၢလၢဂံၢ်အအိပူၤ, ဒီးယကကျၢ် ဘၢနၤလၢယစုတုၤယလဲၤပူၤကွၢ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. စီၤမိၤရွၢအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ, ထံၣ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤအလၢကပီၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, ထံၣ်ဘၣ်ဒၣ်ကစၢ် ယွၤအချၢန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီး, ပူၤကွၢ်အနံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အနံၣ်န့ၣ်, ပုၤဂုၤပုၤဂၤသ့ၣ်တဖၣ် စ့ၢ်ကီးထံၣ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤအလၢကပီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ယီၤဟၣ် ဘးၤ၁၄**န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ကလုာ်န့ၣ်, ကဲထီၣ်တၢ်ညၣ်, ဒီးလၢပွဲၤဒီးတၢ်ဘျးတၢ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ, ဒီးအိၣ်ဝဲဆိဝဲလၢပ ကျါ, ဒီးပထံၣ်ဘၣ်အလၢကပီၤလီၤဂံၢ်လၢဟံၢ်အဖိၣ်ခွါတဂၤဃီအလၢအကပီၤလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢစီၤမိၤရွၢထံၣ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤအလၢအကပီၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ပကစၢ်သးဘိယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်န့ၣ်ပ ထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, အဆိကျဲလၢပကဘၣ်လဲၤထီၣ်ဆူဟံၢ်ကစၢ်အအိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကျဲလၢ, တၢ်သ့ၣ်ညါကစၢ် ယုၣ်ဂ္ၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢဂံၢ်ကဘၣ်လူၤပိာ်ထွဲအီၤလီၤ. ဘၣ်မနုၤအဃိလဲၣ်န့ၣ်ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်သီး ပကသ့ၣ်ညါဘၣ်ယွၤပဟံၢ်ကစၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်လၢကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအဃိန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ယီၤဟၣ် ဘးၤ၁၈** န့ၣ် လီၤ.

“ပုၤတထံၣ်ဘၣ်ယွၤနီတခိၣ်နီတကဘၣ်. အဖိၣ်ခွါတဂၤဃီအိၣ်လၢဟံၢ်အသးနီပုၢ်န့ၣ်, လီၣ်ဖျါထီၣ်လံ အီၤလံ.”

ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤ, ဒ်သီးပကန့ၣ်ဟံၢ်အီၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤအဂီၢ်ပဘၣ်ဆိကမိၣ်အီၤဒ်လဲၣ်. ဒ်သီးမုၢ်ပဆါတနံၤအံၤပထံၣ်ဘၣ်, TV, RADIO, တၢ်ဂီၤမူလံာ်သ့ၣ်တဖၣ်, လၢအမ့ၢ်, တၢ်က စီၣ်လၢအဒုးသ့ၣ် ညါလိာ်ပသးအတၢ်အပီးအလီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အံၤအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီးပထံၣ်ဘၣ်လၢပမဲာ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပဝဲသ့ၣ် တဖၣ်ပဘျးထီၣ်လံဒီးတၢ်ဆိၣ်ဂုၤဆိၣ်ဝါအမုၢ်နံၤလၢအကဟဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၢ်အဂ (၂၀) ဂတဂ

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၢ်အဂခံဆံဂတဂအံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်စဖါနယၤ ၃း၈, ၉,** န့ၣ်ဒီး, တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်စီၤစဖါနယၤအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး ကွၢ်လၢယကျဲ, ယွၤစံးဝဲဒၣ်, တုၤမုၢ်တနံၤဘၣ်လၢယကဂဲၤဆၢထၢၣ်လၢ တၢ်ဂုၢ်န့ၣ်အဂီၢ် န့ၣ်တက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယတၢ်တိာ်လၢယကဒုး အိၣ်ဖျိၣ်ပုၤကလုာ်တဖၣ်ဒီး ထၢဖျိၣ် ဘီမုၢ်တဖၣ်ဒ်သီးယကလူလီၤယသး ထီၣ်လၢအလီၤ, ယသးကဲၤထီၣ်ခဲလၢာ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယသး ကုၣ်အမုၢ်အုကအိၣ်ကွၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒ်ဘၣ်ညါ လီၤ.”

“တုၤနုၤတဘျီယကဟ့ၣ်ပုၤကလုာ်တဖၣ်လၢအကတိၤတၢ်အကျိာ်စီဒ်သီးအကကီးထီၣ်အမံၤ, ဒီးဒ်သီး အကမၤအတၢ်လၢအသးတဖျၢၣ်ဃီလီၤ.”

လံာ်စီဆုံတဆာအံးစံးဘဉ်ပုလုာ်၊ “အဂုၢ်ဒ်အံးယသးကုၣ်အမ့ၣ်အူကအိၣ်ကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒ်ဘဉ်ညါ၊” ဒ်ပစံးတၢ်အသိး၊ တၢ်ဟတၢ်ပြးအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်၊ ကဘဉ်တၢ်မဟးဂီၤကွံာ်အီၤလၢ၊ ကစၢ်ယွၤအတၢ်သးကုၣ်အမ့ၣ်အူ၊ ဒ်စံးတၢ်အသိး၊ ကစၢ်ယွၤအတၢ်စံာ်ညီၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်စီၤဖါနုၤအိၣ်အထးခိၣ်ဒ်ဒီးစံးတၢ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီး၊ ဒ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်၊ “တုၤန့ၣ်တဘျီယကဟ့ၣ်ပုၤကလုာ်တဖၣ်လၢအကတိၤတၢ်အကျိၣ်စီၣ်ဒ်အကကိးထီၣ်ယွၤအမံၤ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်၊ လၢကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်အပူၤန့ၣ်၊ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤဒီးတၢ်ဆိၣ်ဂုၤဆိၣ်ဝါသ့ၣ်တဖၣ်ကလုၤပိာ်ယွၤအီၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်၊ “တၢ်ကတိၤလၢအစီအဆုံ” အံၤန့ၣ်ပုၤတနီၤဆိကမိၣ်ဝဲလၢ၊ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်တချးဘျီထီၣ်တးထီတဖျၢၣ်လၢဘၤဘးလးန့ၣ်၊ အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးအကလုာ်တမံၤဃီဒီးတၢ်ကတိၤတမံၤဃီခဲလၢာ်အသိးန့ၣ်လီၤ. ကမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးဒ်န့ၣ်အသိးန့ၣ်ဒါ. လံာ်စီဆုံတခါတစံးဝဲဒ်န့ၣ်အဂုၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲလံာ်စီဖါနုၤ ၂:၁၁န့ၣ်လီၤ.

“ယွၤကကဲထီၣ်တၢ်မပျံၤအလီၢ်လၢအဂီၢ်လီၤ. အဂုၢ်ဒ်အံၤကမၤလၢကွံာ်ကယံၢ်ကစၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချာခဲလၢာ်, ဒီးကယံၢ်ပုၤလၢအအိၣ်အဆိးလၢကီၢ်လၢပီၣ်လဲၣ်န့ၣ်ခဲလၢာ်န့ၣ်ကဘျီထီၣ်ဘါထီၣ်အီၤ, တဂၤလၢအလီၢ်ဒ်ဝဲတဂၤလၢအလီၢ်ဒ်ဝဲစ့ၢ်စ့ၢ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံဖိတဆာအံးစံးဘဉ်ပုၤစ့ၢ်ကိးလၢ၊ ဖဲကစၢ်ယွၤမၤလၢကွံာ်, ကယံၢ်ကစၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချာခဲလၢာ်အခါန့ၣ်, ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်, ကဘျီထီၣ်ဘါထီၣ်ကစၢ်ယွၤလၢ, တဂၤလၢအလီၢ်ဒ်ဝဲ, တဂၤလၢအလီၢ်ဒ်ဝဲစ့ၢ်စ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ, ကမ့ၢ်တၢ်လီၤကမၤကမၢ်န့ၣ်တမ့ၢ်ဘဉ်ဒါ.

ပုၤသ့ၣ်ကုၣ်သးပုၤအဂ (၂၁) ဂတဂ

တၢ်ဂုၢ်ဘဉ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်ကုၣ်သးပုၤခံဆံတဂၤတဂၤအဂုၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်ဃးကဲ ၂:၆, ၇န့ၣ်ဒီး, တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒ်, ဝံဃးကဲအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအိၣ်အထးခိၣ်ဒ်ဒီးစံးဝဲတၢ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“အဂုၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်သးမ့ၢ်ဂီၢ်မ့ၢ်အယွၤစံးဝဲဒ်အံၤ, အိၣ်ဒ်တစီဖိ, ဒီးယကမၤဟူးဝးမူခိၣ်, ဒီးပီၣ်လဲၣ်, ဒီး ခိလီၤ.”

“ဒီးယကဒုးကနိးပုၤကိးကလုာ်ဒ်, ဒီးတၢ်လၢပုၤကလုာ်ခဲလၢာ်သးကွံာ်န့ၣ်ကဟဲဝဲလီၤ. ဒီးယကမၤပုၤ ဟံၣ်အံၤဒီးတၢ်လၢကပီၤ, တၢ်သးမ့ၢ်ဂီၢ်မ့ၢ်အယွၤစံးဝဲဒ်,”

လံာ်စီဆုံဖိတဆာအံးစံးဘဉ်ပုၤလၢ, တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအံၤန့ၣ်ကမၤဟးဂီၤကွံာ်, တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအကမၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, တၢ်ကပီၤအံၤန့ၣ်ကမၤဒ်ကွံာ်တၢ်ခဲးတၢ်န့ၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်စံာ်ညီၣ်တၢ်လၢတၢ်တီၤလီၤအပူၤသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ထီၣ်လီၤ. တၢ်ကတိၤဖိတဖျၢၣ်လၢအမ့ၢ်, “တၢ်ကမၤဟူးဝးတၢ်” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ဝံဃးကဲအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအိၣ်အထးခိၣ်ဒ်ဒီးစံးတၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤလီၤ. တၢ်ကမၤဟူးဝးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒ်အဖီလၢအသိးလီၤ.

- မူခိပ်(Heavens) – တပ်ပန်တမ်းအံ့မုဒ်၊ နီသးတကပလအတၢ်ဒိပ်စိလၢအမုဒ်၊ မုဒ်ကီလံာ်စဉ်တၢ်ဒီးအကလူးလၢအဟးဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်.
- ဟီၣ်ခိပ် – တပ်ပန်တမ်းအံ့မုဒ်၊ နီခိတကပလၢပထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢပမဲၣ်အတၢ်ဒိပ်စိလၢအမုဒ်၊ မုဒ်ကီလံာ်စဉ်တၢ်ဒီး အတၢ်သိၣ်တၢ်သီအကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အအိၣ်လၢဟီၣ်ခိပ် အတၢ်ဘၣ်ထွဲ အပူၤသ့ၣ်တဖၣ်.
- ပီၣ်လဲၣ် – ပုၤဒူၣ်ဖိထၢဖိလၢအအိၣ်ဒီးအရၢၢ်အစၢ်၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး၊ ပုၤကလုာ်သ့ၣ် တဖၣ်လၢအရၢၢ်အစၢ် အတၢ်ပန်တမ်း.
- ခိ – ပုၤဒူၣ်ဖိထၢဖိလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ယုၣ်တၢ်က့ၤ၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး၊ ပုၤလၢအအိၣ်ဒီး တၢ်ယုၣ် တၢ်က့ၤအတၢ်ပန်တမ်း.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤန့ၣ်ဒီး, “တၢ်လၢပုၤကလုာ်ခဲလၢာ်သးကွံၣ်န့ၣ်” ကလူၤပီၤထွဲအခံလီၤ. မုဒ်ဝဲလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အပိ, တၢ်လၢကစၢ်ယုၣ်ဂူးဒီးအဝဲအဘီအမုဒ်အပူၤန့ၣ်ကပဲၤဒီး, တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတၢ်, တၢ်သ့ၣ်မုဒ်သးမုဒ်, လၢပုၤဒီးတၢ်သးခု, ဒီးတၢ်ဃုတၢ်ဖိးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မုဒ်ဒ်ပုၤကိးဂၤဒဲးအတၢ်မုဒ်လၢအခိၣ်ထံးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤလၢအဟဲစိၣ်န့ၣ်ပုၤတၢ်အံၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မုဒ်ဒ်ကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်တသ့ၣ်ညါဝဲဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲအဆၢကတီၢ်တုၤလီၤအခါန့ၣ်ကသ့ၣ်ညါဘၣ်ဝဲလီၤ.

ပုၤသ့ၣ်က့ၤသးပုၤ (၂၂) ဂၤတဂၤ

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်က့ၤသးပုၤခံဆံခံဂၤတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်စကၤရယုၤၤၤ:၂, ၁၃** န့ၣ်ဒီး, တၢ်အံၤ မုဒ်ဒ်စိၣ်စကၤရယုၤၤအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲစံးတၢ်လၢကစၢ်ယုၤၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“တၢ်သးမုဒ်ကီၢ်အယုၤၤဖဲဒ်အံၤ, ဒီးစံးဝဲဒ်, ကွၢ်ကွၢ်, ပုၤကညီလၢအမံၤမုဒ်တၢ်အဒုအဖိတဂၤ, ဒီးကမဲထီၣ် လၢအလီၢ်ဒ်ဝဲအပူၤ, ဒီးကမၤထီၣ်ယုၤၤအတၢ်လုာ်ဟံၣ်လီၤ.”

“အဝဲဒ်ကမၤထီၣ်ယုၤၤအန့ၢ်အစိၤ, ဒီးကအိၣ်ဒီးတၢ်အလၢကပီၤ, ဒီးကဆုၣ်နီၤဒီးစံၣ်ညီၣ်တၢ်လၢအလီၢ်ပစိၣ်အဖိခိၣ်, ဒီးကကဲထီၣ်ပုၤလုာ်တၢ်အဒိၣ်လၢအလီၢ်ပစိၣ်အဖိခိၣ်, ဒီးတၢ်ဃုတၢ်ဖိးအတၢ်ဒုးကူၣ်တၢ်န့ၣ်ကအိၣ်ဝဲလၢခံမံၤအဘၢၣ်စၢၤလီၤ.”

လံာ်စိၣ်တဆၢအပူၤပထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကတိၤလၢအမုဒ်, “တၢ်အဒုအဖိ” အံၤန့ၣ်ကမုဒ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. တၢ်စံးဆၢန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ် **ဖဲလံာ်ဝံယုၤၤၤ ၁၁:၁** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးသ့ၣ်ပအတဘီကမဲထီၣ်လၢယံးရဲအခိၣ်ဆၢၣ်, ဒီးဒုတဒုကမဲထီၣ်လၢအဂံၢ်လီၤ.”

မုဒ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢတၢ်အဒုအံၤန့ၣ်မုဒ်ဒ်ပကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤကစၢ်ယုၣ်ဂူးအံၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢ “တၢ်အဒု” န့ၣ်လဲၣ်.

ဘၣ်မနုၤလဲၣ်န့ၣ်, အဝဲဒ်မုဒ်ဒ်ယုၤၤအဖိခွါဘၣ်ဆၣ်ဟ့ၣ်လီၤအသးလၢ, ပုၤကလုာ်ခဲလၢာ်အဂီၢ်ဒ်ပုၤကညီအဖိခွါယုၣ်ဂူးအသိးန့ၣ်အပိလီၤ. (၁တံၤမသး ၂:၅, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤယုၤၤအိၣ်ဝဲတဂၤ, ဒီးလၢယုၤၤဒီးပုၤကညီအဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်ပုၤအိၣ်ဝဲတဂၤလီၤ.)

ကစာ်ယုဂ်ဂူးအံၤန့ၣ်ဟဲလီၤဒ်ပုၤကညီတဂၤအသိးဒီးဟ့ၣ် “တၢ်မူ” ဆူပုၤကလုာ်လၢအအိၣ်ဝဲလၢတၢ် သံအပူၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢကစာ်ခရံၣ်အံၤန့ၣ်ကဟ့ၣ်လီၤတၢ်မူအထံဆူပုၤကလုာ်အအိၣ်တဖၣ်အ အိၣ်န့ၣ်, မၤအသးဒ်“တၢ်အဒု” န့ၣ်ပထုၣ်ဘၣ်လီၤ. ဒီးကဆုၣ်နီၤဒီးစံၣ်ညီၣ်တၢ်လၢအလီၢ်ပစီၢ်အဖီခိၣ်, ဒ်သိးစီၤ ပၤတဂၤဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပုၤလုာ်တၢ်အဒိၣ်ခံမံၤခံကထြၢလိာ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခံမံၤခံကထြၢအံၤန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးကစာ်ယုဂ်ဂူး အလၢအကပီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢဝံကျိၣ်လီၤ.

တၢ်လၢကစာ်ယုဂ်ဂူးအလီၢ်အလၢလၢအိၣ်ပုၤဒီးတၢ်လၢကပီၤဒီးတၢ်ကဟ့ၣ်ကညီၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်, ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢ, လံာ်စီဆ့အလီၢ်လံာ်တကထြၢအပူၤ, ရှၤလ့ၣ်အစီၤပၤမးလကံစဒုး, လၢအမ့ၢ်ပုၤတ ဂၤလၢစီၤအထြၢဟ့ၣ်ထံၣ်ဘၣ်အီၤဒီးဟ့ၣ်တၢ်ဆံဆဲၣ်ပူၤတူဆူအအိၣ်ဒီး, မၤန့ၢ်တၢ်ဆိၣ်ဂုၤဆိၣ်ဝါလၢအအိၣ်တ ဂၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁မိၤရှ ၁၄း၁၈** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးရှၤလ့ၣ်အစီၤပၤမးလကံစဒုးဟဲစိာ်ထီၣ်ကိၣ်ဒီးစပံးထံလီၤ. အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ထီၣ်ကတၢ်ကစာ်အပုၤ လုာ်တၢ်အဒိၣ်လီၤ.”

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ (၂၃) ဂၤတဂၤ

ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤခံဆံသၢဂၤတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဝံမၤလကံ ၃း၁၇** န့ၣ်ဒီး, မ့ၢ်ဒၣ် ဝံမၤလကံအနီၢ်ကစာ်ဒၣ်ဝဲအိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီး, စံးတၢ်လၢကစာ်ယုၤအတၢ်ကတိၤန့ၣ်လီၤ.

“လၢမ့ၢ်တနံၤလၢယသ့ၣ်န့ၣ်ဖးသီအပူၤန့ၣ်, ကကဲထီၣ်တၢ်လုာ်ဒိၣ်ပူၤဒိၣ်လၢယကိၢ်လီၤ. တၢ်သးမ့ၢ်ကိၢ် မ့ၢ်အယုၤစံးဝဲဒၣ်, ဒီးယကသးအိၣ်အီၤဒ်ပုၤသးအိၣ်အဖီခွါလၢအမၤတၢ်အသိးန့ၣ်လီၤ.”

လံာ်စီဆ့ဖိအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအိၣ်ဒီးအလုာ်ဒိၣ်ပူၤဒိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစာ်ယုၤအ ပုၤစီဆ့သ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစာ်ယုၤဂူးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစာ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိအ နီၢ်ကစာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, ပုၤလၢဘၣ်တၢ်ကိးအီၤသ့ၣ်တဖၣ်, ပုၤလၢဘၣ်တၢ်ဃုထၢအီၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးပုၤလၢ အိၣ်ဒီးတၢ်တီတၢ်လီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျိၣ်အီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ဝံမၤလကံအနီၢ်ကစာ်ဒၣ်ဝဲအိးထီၣ်အထးခိၣ် ဒီးစံးကတိၤတၢ်လၢကစာ်ယုၤအတၢ်ကတိၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆ့ဖိတဆၢလၢအမ့ၢ်“ယကသးအိၣ်ဒီးအီၤ” န့ၣ်အခီပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

ဖဲတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ကအိၣ်ထီၣ်လၢ, ဟီၣ်ခိၣ်တဘ့ၣ်အံၤအပူၤန့ၣ်, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖုလၢအိၣ်ဒီးတၢ်တီတၢ် လီၤသ့ၣ်တဖၣ်, အိၣ်ဒ်ဝဲလၢတၢ်ဖဲတၢ်ညၣ်အနီၢ်ခိၣ်ကစာ်အယိ, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ပုၤတဖုလၢအမ့ၢ်ကစာ် ခရံၣ်အနီၢ်ခိၣ်ကစာ်အယိ, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ပုၤတဖုလၢအမ့ၢ်ကစာ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိၣ်ကစာ်လၢခံကတၢ်သ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်မးသဲ ၂၄း၂၁ န့ၣ်လီၤ.)

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်**လံာ်လူၤကၣ် ၂၁း၃၆** န့ၣ်မၤကံမၤကျၢအီၤလီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဒ်သိးတၢ်ကပာ်သုလၢသုဂုၤပူၤဖျဲးဒီးတၢ်လၢအကမၤအသးတဖၣ်ခဲလၢာ်, ဒီးလၢသု ဂုၤဆၢထၢလၢပုၤကညီဖိခွါအမဲာ်ညါဒီး, ဆိးသီဒီးဘါထုကဖၣ်တၢ်ကိးအကတီၢ်ဒဲးတက့ၢ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်သးလၢအတီသ့ၣ်တဖၣ်, ကပူၤဖျဲးလၢတၢ်ကမၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, ကြး ဝဲဘၣ်ဝဲဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးဒီးဂုၤဆၢထၢလၢပုၤကညီဖိခွါအမဲာ်ညါလီၤ.

အခဲအံ့ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပယုသ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်က့သးပုၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, တုၤလီၤဝဲဆူလံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်တကတြၢ်လၢခံကတၢ်တဘျီလၢအမ့ၢ် လံာ်ဝံမၤလကံအတၢ်ကွဲးန့ၣ်လံလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤသ့ၣ်က့သးပုၤခံဆံလွံၢ်ဂၤအံၤန့ၣ်အိၣ်တ့ၢ်ဒဲးတဂၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်က့သးပုၤခံဆံလွံၢ်ဂၤတဂၤအံၤန့ၣ်ကမ့ၢ်မတၤတဂၤလဲၣ်. ပကချးသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်.

**ပုၤသ့ၣ်က့သးပုၤ (၂၄) ဂၤတဂၤ
လံာ်ယီၤဟ့ၣ် ဘး၂၉**

“မ့ၢ်ဆုၣ်ထီၣ်တနံၤန့ၣ်(စီၤယီၤဟ့ၣ်) ထံၣ်ဘၣ်ယုၣ်ဂူးဟဲဆူအအိၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ကွၢ်ကွၢ်, ယွၤအသိဖိလၢ အစိာ်ထီၣ်ကွၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်ဒဲးဘးလီၤ.”

လံာ်စီဆုံဖိတဆာအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, ပုၤသ့ၣ်က့သးပုၤလၢအမ့ၢ်, ဝံတဂၤလၢအလီၤခံကတၢ်တဂၤလၢအမ့ၢ်ဘျုးတၢ်စီၤယီၤဟ့ၣ်, အိးထီၣ်အထးခိၣ်ဒီးစံးတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအကလုာ်ကထီၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. (လံာ်မးသဲ ၁၁:၁၃, အဂ့ၢ်ဒဲးအံၤ ကယံာ်ဝံသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်, ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီကတိၤတၢ်လၢဝံအကျိၣ်တုၤလီၤလၢစီၤယီၣ်ဟ့ၣ်လီၤ) တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်သိဖိလၢကဘၣ်တၢ်လုာ်ထီၣ်အီၤဒီးလၢကစိာ်ထီၣ်ကွၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်ဒဲးဘးအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢကစၢ်ယုၣ်ဂူးအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဆီတလဲကွၢ်တၢ်အဘူးအလဲဘၣ်ဃးဒီးစီၤအၤဒၣ်ဒီး အချံအသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်အတၢ်ဒဲးဘးအဂီၢ်န့ၣ်မၤအသးဒဲးကစၢ်ယွၤအသိဖိလၢဘၣ်တၢ်လုာ်ထီၣ်အီၤအသိးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဒဲးဘးအဃိတၢ်သံအိၣ်ထီၣ်လၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်လၢစီၤအၤဒၣ်အဃိဘၣ်ဆၣ်, ပုၤခဲလၢာ်ကဘၣ်တၢ်မၤမူထီၣ်က့ၤအီၤလၢကစၢ်ခရံၣ်အဃိန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်၁ကရံၣ်သူး၁၅:၂၂န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒဲးအံၤ, ဒဲးပုၤခဲလၢာ်သံဝဲလၢစီၤအၤဒၣ်အပူၤအသိးန့ၣ်, ပုၤခဲလၢာ်ကဘၣ်တၢ်မၤမူထီၣ်က့ၤအီၤလၢခရံၣ်အပူၤ, ဒဲးန့ၣ်အသိးလီၤ.”

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဒီးပကထံၣ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ် ဒီးပကနၢ်ဟံၢ်အီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဖဲကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်အခါ, လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်တကတြၢ်အတၢ်စံးပာ်လၢဝံအကျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဒီးကကပီၤထီၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **ဝံယရှါယၤ ၃၀:၂၆** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးမ့ၢ်တနံၤလၢယွၤဘီၣ်ထီၣ်အပူၤကလုာ်အပူၤလီၢ်. ဒီးမၤဘျါက့ၤအဘၣ်တီၢ်အလီၢ်န့ၣ်လၢအတၢ်ကပီၤ ကမၤသးဒဲးမ့ၢ်အတၢ်ကပီၤအသိး, ဒီးမ့ၢ်အတၢ်ကပီၤကအီၣ်န့ၣ်စး, ဒဲးမ့ၢ်န့ၣ်အတၢ်ကပီၤအသိးန့ၣ်လီၤ.”

ဖဲနံၤသ့ၣ်တဖၣ်(အနံၣ်၁၀၀၀အတီၢ်ပူၤ)န့ၣ်လၢတဘျီ(လံာ်စီဆုံအလီၤလံာ်တကတြၢ်)အတၢ်ကပီၤ(တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ)အံၤန့ၣ်ကမၤသးဒဲးမ့ၢ်အတၢ်ကပီၤ(တၢ်သးခုကစီၣ်)န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်, ပုၤသ့ၣ်က့သးပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဆာကတီၢ်ကတုၤလီၤဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးခဲကနံၣ်အံၤလီၤ.

ပသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီးပုၤသ့ၣ်က့သးပုၤ(၂၄)ဂၤဝံဒီး, လၢလံာ်တၢ်လီၣ်ဖျါအပူၤပုၤတနီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်အီၣ်ဘၣ်ဒီးပကသ့ၣ်ညါအဂ့ၢ်န့ၣ်အလီၢ်အိၣ်ဝဲလီၤ.

လံာ်လိာ်ဖျါ ၅:၅ “ဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤတဂၤစံးဘၣ်ယၤ, ဟီၣ်တဂၤကွၢ်ကွၢ်, ခံယုၢ်ဘၣ်ဃးဒီး ယုၤဒၤ အ ခုၣ်, ဒီးစီၤဒၤဝံးအဂီၢ်တဂၤ, မၤနၤတၢ်ဒိသိးအကအိးထီၣ်လံာ်, ဒီးအတၢ်စဲပနီၣ်ဃာ်နွံဖျါ န့ၣ်လီၤ.”

(ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ-ခံဂၤတဂၤ)

လံာ်လိာ်ဖျါ ၇:၁၃,၁၄,ဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤတဂၤ, ကတိၤဆၢတၢ်, ဒီးစံးဘၣ်ယၤ, ပုၤကူသိးထီၣ် အဆုၣ် ဝါန့ၣ်, မ့ၢ်မတၤတဖၣ်လဲၣ်. ဒီးမ့ၢ်အဟဲလၢလဲၣ်ဒီလဲၣ်. ဒီးယစံးဘၣ်အီၤ, ယကစၢ်ဇၢ, နသ့ၣ်ညါနဲလီၤ. ဒီးအဝဲ ဒၣ်စံးဘၣ်ယၤ, ပုၤတဖၣ်အံၤမ့ၢ်ပုၤလၢအဟဲလၢတၢ်နးတၢ်ဖျါဒီးဒိၣ်အပူၤ, ဒီးဆူၣ်အဆုၣ်ဒီးမၤဝါထီၣ်အီၤလၢသိ ဖိအသ့ၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤအဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ဘၣ်တၢ်စံးကတိၤအီၤလၢဝံဟီၤဒီးမ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၤအတၢ်ကတိၤ လၢဝံကျိာ်လီၤ.

(ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤ-၁၂ဂၤတဂၤ)

လံာ်လိာ်ဖျါ ၅:၁၄, “ဒီးတၢ်အသးလွံၢ်ဒုစံးဝဲဒၣ်, အၤမ့ၢ်ဒီးပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤတၢ်လီၤဘါတၢ်လီၤ.

လံာ်စီဆုၣ်တဆၢအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဖဲ, ကစၢ်ခရံၣ်ဟတၢ်အနီၣ် (၁၀၀၀) ဝံၤအလီၢ်ခံ, ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယုၤအ တၢ်ကူၣ်ပာ်စၢၤတၢ်အကတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်စံးကတိၤတၢ်လၢတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. ဒ် လံာ်လိာ်ဖျါ ၄:၁၀ အတၢ်ကွဲးအသး အသိး, ဖဲတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲအခါန့ၣ်, ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤတဖၣ် စ့ၢ်ကီးကဒုး အိၣ်ထီၣ်ကစၢ်ယုၤအလၢ ကပီၤထဲလဲၣ်ထဲလဲၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ပုၤသ့ၣ်ကုသးပုၤခံဆဲလွံၢ်ဂၤတၢ်လီၤကဒွံကျိာ်လၢပုၤဆူၣ်နီၣ်လၢအလီၢ်ပစိာ် အဖီခိၣ်တဂၤ အမဲာ်ညါ, ဒီးဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်ပုၤလၢအမူဝဲလီၤထူလီၤယိာ်, ဒီးကွံာ်လီၤအခိၣ်သလးလၢလီၢ်ပစိာ် အမဲာ်ညါ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်,”

တၢ်လၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်စံးကတိၤတၢ်တမံၤဂုၤတမံၤဂုၤန့ၣ်ကဲထီၣ်ဆူတၢ်လၢတၢ်ပုၤအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, တမ့ၢ်ထဲ လၢကစၢ်ယုၤအလၢကပီၤကအိၣ်ဖျါအဂီၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤလၢအမ့ၢ်, “ကစၢ်ယုၤဂ့ၢ်ခရံၣ်”စ့ၢ် ကီးအလၢကပီၤအဂီၢ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအဃိလဲၣ်န့ၣ်, ဒ်လံာ်ယီၤဟၣ် ၅:၂၃အတၢ်ကွဲးသးအသိးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၤအတၢ်ဘၣ်အသးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ဒ်သိးပုၤခဲလၢာ်ကယုးကယီၣ်ဖိခွါဒ်အယုးအယီၣ်ဟ်အသိးန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအတယုးတယီၣ် ဘၣ်ဖိခွါ န့ၣ်တယုးတယီၣ်ဘၣ်ဟ်လၢအမၤလီၤအီၤန့ၣ်လီၤ.”

ပကလဲၤကဒီးဆူလံာ်စီဆုၣ်လၢခံကတၢ်တဆၢလၢအမ့ၢ်, လံာ်လိာ်ဖျါ ၄:၈ န့ၣ်တက့ၢ်.

“ဒီးတၢ်အသးလွံၢ်ဒုန့ၣ်အိၣ်ဒီးအဒံးဆုတဒုဃုဘုၣ်, တဒုဃုဘုၣ်, ဒီးလၢခိဝးတရံး,

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အသးလွံၢ်ဒုအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပသ့ၣ်ညါတ့ၢ်လံဝဲဒီးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၤအကွၢ်အ ဂီၤလွံၢ်ခါန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လၢတၢ်အသးတဒုန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီးအဒံးဆုဃုဘုၣ်အံၤန့ၣ်အခီပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

ဒ်သိးတၢ်အဒံးဆုသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်သူအီၤလၢတၢ်ဟူးတၢ်ဝးအဂီၢ်အသိး, တၢ်လၢတၢ်အဒံးဆုအံၤ

န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢကစၢ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၢ်အဃိ, တၢ်ဟူတၢ်ဝးသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ထီၣ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်မၤအပူၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢပဘၣ်သ့ၣ်ညါအီၤလီၤ.

မ့ၢ်ဒိန့ၣ်ဒီးပမ့ၢ်ဂ့ၢ်ကွၢ်အဒံးသ့ၣ်တဖၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်အိၣ်၂၄ဘ့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢအဒံးဆု (၂၄)ဘ့ၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပုၤသုက့ၤသးပုၤ (၂၄)ဂၤအဃိ, မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, ကစၢ်ယွၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးအက့ၢ်အဂီၢ်လွံၢ်မံၤန့ၣ်ဒီး, ပမ့ၢ်နီၤလီၤအီၤဆူပုၤသ့ၣ်က့ၤသးပုၤ(၂၄)ဂၤအံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လၢကစၢ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၢ်တမံၤတမံၤန့ၣ်အဒံးဆုကအိၣ်ဃုဘ့ၣ်န့ၣ်ကထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်စံၣ်ညီၣ်တၢ် - ကစၢ်ယွၤအတၢ်စံၣ်ညီၣ်န့ၣ်ပဟ်ဖျါအီၤလၢပုၤသ့ၣ်က့ၤသးပုၤ (၆) ဂၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ကတိၤတၢ်လၢဝံအကျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်

တၢ်စိတၢ်ကမီၤ - ကစၢ်ယွၤအတၢ်စိတၢ်ကမီၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ်ဖျါအီၤလၢပုၤသ့ၣ်က့ၤသးပုၤ (၆) ဂၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ကတိၤတၢ်လၢဝံအကျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်

တၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံ - ကစၢ်ယွၤအတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ်ဖျါအီၤလၢပုၤသ့ၣ်က့ၤသးပုၤ (၆)ဂၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ကတိၤတၢ်လၢဝံအကျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်

တၢ်ကူၣ်သ့ - ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်သ့အံၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ်ဖျါအီၤလၢပုၤသ့ၣ်က့ၤသးပုၤ (၆) ဂၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ကတိၤလၢဝံအကျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်.

ဒီးပုၤဝဲၣ်မုၢ်, ဒီးပုၤဝဲၣ်ခွါလၢတၢ်အဲၣ်အီၤသ့ၣ်သုဇၢ, ဝံသးစူၤချုသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ် ဒၣ်တၢ်ကတိၤလၢဝံကတၢ်လီၤ.

အၤမ့ၢ်